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Október 22-én tisztelettel emlékeztünk az 1956-os forradalomra és 
hőseire, megünnepeltük a Magyar Köztársaság kikiáltásának évfor-
dulóját.
Ünnepi beszédet mondott Deutsch Tamás az Országgyűlés alelnöke, 
a FIDESZ-frakció tagja.
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1956 eseményeit sokan sokféleképpen leírták már. A 
kiváltó okokat taglalva abban mindannyian egyetértettek, 
hogy az akkori kommunista rendszer visszásságai, igazság-
talanságai váltották ki a munkásokból és parasztokból azt a 
mérhetetlen elégedetlenséget és keserűséget, ami végül az 
utcára hajtotta őket.
Egy volt csepeli gyári munkás szerint: „A kommunisták álla-
mosították a gyárakat és üzemeket és meghirdették a jelszót: 
„Tiéd a gyár, magadnak dolgozol!” Ennek éppen az ellenke-
zője történt. Mindent megígértek nekünk, és az elképzelhe-
tő legnagyobb elnyomásba és ínségbe taszítottak minket.” 
– írta Bill Lomax Magyarország  1956-ban c. írásában.

A hazai és külföldi  írók, költők is jól látták, érzékelték 
mindezt az elégedetlenséget és műveikben hangot is adtak 
véleményüknek. Lomax szerint: „Nem arról volt szó, hogy 
az írók terjesztették volna a nép körében az igazságot, épp 
ellenkezőleg, a népnek sikerült az írókat megismertetni a 
valósággal. Mindezt talán a fiatal paraszt származású költő,
Csoóri Sándor fejezte ki a legvilágosabban egyik versében, 
amikor ezt írta:

„Csodás számokban, szép eredményekben
éltem rajongva, s nem láttam miképpen
hordja cipeli vállain a népem
sorsának nehéz túlfárasztó terhét…

… Nem ért fel hozzám őszinte panasz,
mely arról szól, hogy kevesül a bér,
hogy a paraszt ki termékét leadja,
bizalmatlan és szűkölködve él.”

A magyar írók együttérzését, hitvallását talán a legszebben 
Tamási Áron fogalmazta meg:

„Egy ezredév alatt sok zivatar verte nemzetünket. De a ziva-
tarok borújában is két fény mindig hű maradt hozzá. Egyik a 
nemzet csillaga, mely vészek idején is áttört fényével a ho-
mályon, a másik pedig virrasztó költőink fáklyafénye, amely 
a magyarság számára mai tanítás.

Számunkra több is annál, mert kötelező örökség.

Hűséggel szeretnők ezt az örökséget hordozni. Nehéz. De 
megtennünk mégis az egyetlen út, mert nincs feloldás. Itt ál-
lunk hát, a számadás és a vallomás erkölcsi kényszere alatt. 
Itt állunk az októberi szabadságharc véres halmán, melyet 
egy nép reménye ostromol. Ha visszatekintünk erről a ha-

lomról, szenvedőnek és várakozónak látjuk a népet. Szen-
vedett, mert korának eszméit, melyeket reménnyel üdvözölt, 
idegen formában és zsarnoki módon akarták életévé tenni. A 
hosszú kényszer alatt kiújultak természetes történelmi sebei, 
a nemzeti függetlenséget veszendőnek látta. Szenvedő és 
igaztalan sorsában gyógyulásra áhítva vágyakozott s nem-
zetté válni sóvárgott.

Ebben a vágyban és sóvárgásban van a forrás, mely ok-
tóber 23-án feltört a mélyből. Mint ennek a forrásnak neves 
tanúi, keserves szívvel kell megmondanunk, hogy a szovjet 
kormányzat történelmi tévedést követett el, amikor vérrel 
festette meg forrásunk vizét. Dicső költőink élő szelleme és 
az emberi igazság segít nekünk abban, hogy jóslatot tegyünk: 
eljön az idő, amikor a megtévedt hatalom bűnbánatot mond, 
mint ahogy az általa megdöntött hatalomnak is meg kellett 
bánnia ama tiprást, amelyben Petőfi elveszett. Hitünkben és
népünk ismeretében mindenkit óvunk attól a téves ítélettől, 
hogy a szovjet fegyverek nélkül a szocializmus vívmánya-
it kiirtotta volna a forradalom. Tudjuk, hogy nem. Mert a 
munkásosztály, a parasztság és a java értelmiség híve volt és 
változatlanul híve a demokrácia és a társadalmi szocializmus 
vívmányainak, melyeket nem elsorvasztani akart, hanem élő-
vé tenni inkább. Élővé tenni, azaz a maga magyar testéhez 
szabni és nemzeti hagyományaink szellemével megtölteni.

Ezt akartuk és ezt akarjuk ma is, akik a nép vágyainak 
igéit hirdetjük és jobb jövőre tesszük írói sorsunkat.”

„… magyar gondjainkat röviden elmondottuk és véleményünk-
ről hitvallást teszünk. Írói munkánk igéi lesznek szavaink, gon-
dunk örökös az időben, véleményünk pedig a közírás betűiben 
és irodalmi művekbe költözik.

Hűséget fogadunk a zászló előtt, mely jelezte nekünk, 
hogy a nép forradalmi egységéből a nemzet újjászületett. 
Ebben a hűségben, hitvallásunk alapján, gondozni és véde-
ni fogjuk a magyarság szellemét. Erkölcs legyen munkánk 
talpköve, műveinkben pedig találjon értelmet és formát a 
nép alkotó ereje, az emberség, és eszméivel a kor.

Egyedül így leszünk méltók a nagy elődökhöz és egyedül 
így válhatunk a későbbi nemzedékek érdemes hőseivé.”

A dicsőség, az öröm mindössze 13 napig tartott. Ma már 
köztudott, hogy Kádár János árulására az oroszok leverték 
a magyar forradalmat. Az ezután következő véres megtor-
lásról a 301-es parcella bozótrengetege tudna sokat mesélni. 
Az azonban ma is vitathatatlan, hogy a dicsőséges 13 nap 
örökségét és Tamási Áron hitvallását megőrizni, tovább-
adni mindannyiunk kötelessége.

Összegyűjtötte és lejegyezte: Máté Pálné

1956 – Gond és hitvallás
„Ezerkilencszázötvenhat, sem emlék,
sem múltam nem vagy, sem történelem,
de lényem egy kioperálhatatlan
darabja,..”                           Faludy György
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
Október 6-án a községi ünnepség keretében a II. Rákóczi 

Ferenc Általános Iskola diákjai ünnepi műsorral emlékeztek 
az Aradi vértanúkra. Az áldozatok tiszteletére – a résztvevők 
- az 1848-as emlékműnél koszorút helyeztek el és este gyery-
tyát gyújtottak.  

A Zrínyi út műszaki átadására október 11-én 10 órakor 
került sor. Az útépítés a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei 
Terülefejlesztési Tanács 14 millió Ft-os pályázati támoga-
tásával valósult meg. A kivitelező a pályázatnak és a ter-
veknek megfelelően elvégezte a munkát,  Zrínyi út teljes 
hosszára aszfaltburkolat került, az út mindkét oldalán út-
padka készült, valamint belvízelvezető árkok kialakítása, 
illetve tisztítása is megtörtént. A munkálatok augusztus 30-
tól szeptember 30-ig tartottak.

49 millió Ft-ot nyert a rákóczifalvai Művelődési, Sport, Sza-
badidő Központ és Könyvtár  a Debreceni Regionális Kép-
ző Központtal és a Hild Viktor Városi Könyvtár és Közmű-
velődési Intézménnyel partnerségben a HEFOP/2005/3.5.4 
„A felnőttképzés hozzáférésének javítása a rendelkezésre 
álló közművelődési intézményrendszer rendszerszerű be-
vonásával” pályázaton, „A Fő sodrásban” – Közművelődés 
a felnőttképzésért a Szolnoki Kistérségben  című projekttel. 
A program 2005. októberétől 2007. júliusáig valósul meg,  

A projekt a kistérségi közművelődési intézményeket 
kívánja a folyamatba bekapcsolni, adatbázisok összeál-
lításával, munkaerő-piaci ügyfélszolgálat kialakításával, 
folyamatos képzéssel és tanácsadással, a Tisza-programok-
hoz és az idegenforgalomhoz kötődő OKJ-s tanfolyamok 
megvalósításával. A projekt keretében a Szolnoki Kistérség 
képzési és információs centruma Rákóczifalván a Közös-
ségi Házban, alcentruma Szolnokon,  valamint két infor-
mációs kirendeltsége Besenyszögön és Nagykörűben kerül 
kialakításra.

A projekt hosszú távú célja a Szolnoki Kistérség társa-
dalmi és gazdasági aktivitásának, ezzel együtt a települések 
népességmegtartó és megújító képességének fokozása. A 
rövid távú cél, hogy a közművelődési intézmények bekaps-
csolódjanak a felnőttképzésbe, a munkaerő-piaci informá-
ciószolgáltatásba.

A program főleg a tartósan munka nélkül lévők, a 40 év 
felettiek, roma származásúak, valamint a Gyes-ről, Gyed-
ről a munka világába visszatérni kívánó nők, és a pályakez-
dő fiatalok részére nyújtana nagy segítséget.

A tervek szerint a rákóczifalvai képzési központban 8 db 
komplett számítógépes állomást telepítenek, a besenyszögi 
és a nagykörűi kirendeltségen 1-1 gép, míg a szolnoki 
alcentrumban 2 számítógép kerül beüzemelésre, melyek az 
ügyfélszolgálati és képzési munkát fogják segíteni. 

Az alábbi adatbázisok összeállítását tervezik a projekt 
elindítását követően:
 •A Tisza-mente programhoz kötődő pályázati rendszerek, 
fejlesztési dokumentációk, közmunka
 •Munkaerő-piachoz, foglalkoztatáshoz kötődő jogszabályi 
adatbázisok
 •Kistérségi munkáltatói adatbázis
 •Képzésre jelentkezők regisztrálása, adatok kezelése
 •képzők és képzések adatbázisa

További szolgáltatások, támogató tevékenységek:
 •pályaorientációs és képzési tanácsadás nyújtása
•álláskeresési technikák és gyakorlati segítségnyújtás 
•Minden egyéb olyan felnőttoktatással, állásba kerüléssel 
kapcsolatos információ összegyűjtése és megadása az ügy-
felek részére, amelyek a rövid- és hosszú távú előrelépésü-
ket elősegíthetik.

2005. október 6-án megbeszélést tartottak a Polgármes-
teri Hivatalban a kistérségi szinten megvalósuló szociális 
alapszolgáltatási központ létrehozásáról és feladatairól. A 
szociális alapellátások területén három feladat – a családse-
gítés, a támogató szolgáltatás és a közösségi ellátások - kö-
zös megszervezéséről tárgyaltak.
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
A Magyar Népművelők Egyesülete 2005-ben Rákóczifalva 
Nagyközség Önkormányzatának ítélte az Önkormányzatok a 
Közművelődésért Díjat, mely alapján Rákóczifalva Nagyköz-
ség jogosult az Egyesület által adományozott cím viselésére. 
A díjat 12 éve alapították azoknak az önkormányzatoknak, 
amelyek a napi nehézségek ellenére is fontosnak tartják a kö-
zösségi művelődést és annak támogatásáért sokat tesznek a 
településen. Pálinkás Györgyné, az Integrált Szabadidő Köz-
pont igazgatója és Tóth Lajos polgármester 2005. október 12-
én vette át a díjjal járó emléklapot és plakettet Szegeden, a 
Magyar Népművelők Egyesülete XXII. Vándorgyűlésén. 
(A díj odaítélésének indoklását a hetedik oldalon olvashat-
ják.)

2005 október 14-én a községházán – Dávid Imre az Alföld Ká-
beltévé Kft. ügyvezető igazgatója és Tóth Lajos polgármester 
aláírták Rákóczifalván kábeltévé hálózat létesítés megállapodá-
sát. Tervek szerint a teljes települést behálózó és ezáltal minden 
ingatlan számára elérhető rendszeren kábeltévé, internet hoz-
záférés és biztonsági rendszerek üzemeltetése fut. A beruházás 
magántőkéből valósul meg, üzemeltetési költségei a mai rendz-
szereknél (UPC, telefonos internet stb.) olcsóbbak lesznek. 

Október 18-án az OTP Megyi Igazgatója – Hollóné Vaskó 
Judit – és osztályvezetője – Kerékgyártó Imréné látogatást tett 
településünkön. A polgármesterrel az önkormányzati finanszíro-
zás aktuális kérdéseit tekintették át. Tolmácsolták az OTP – mint 
finanszírozó bank – elismerő véleményét az önkormányzat
pénzügyi folyamatai és hitelképességét illetően. Támogatásuk-
ról biztosították az önkormányzat törekvéseit. Kiemelt figyelmet
szenteltek a jövőbeni útépítések finanszírozására.
A megbeszélések zárásaként megtekintették a frissen elkészült 
Zrínyi utat. 

Kistérségi Koordinációs értekezletet tartottak Szolnokon 
Tóth Lajos polgármester, kistérségi alelnök elnökletével, ok-
tóber 18-án. Az értekezleten a Megyei Közigazgatási Hivatal 
– Dr. Kollár István főosztályvezető – adott tájékoztatót a hivatal 
feladatairól, kistérségi koordinációban végzendő munkájáról. 

A Vásárhelyi terv megvalósítását, a Bivaly-tói töltéssza-
kasz áthelyezésének munkálatait régészeti ásatások előzik 
meg. A szolnoki Damjanich János Múzeum és az Eötvös 
Loránd Tudományegyetem munkatársai előreláthatólag no-
vember elején kezdik meg a kutatómunkát, mely közel egy 
évig zajlik majd.

Napirenden szerepelt a Megyei Agrárkamara és a kamarai ta-
nácsadó szolgálat-, Megyei Kereskedelmi és Iparkamara-, és a 
szolnoki kistérség civilfórum feladatairól munkájáról szóló tá-
jékoztató. 

Október 18-án délután intézményvezetői értekezletet 
tartott a polgármester községháza tanácskozó termében. 
Az értekezleten szó volt az intézményvezetők együttműködésé-
nek aktuális kérdéseiről, a 2006 évi költségvetés tervezésről, a 
rövid, közép és hosszú távú intézmény-felújítási, karbantartási 
fejlesztési feladatok felmérésének, tervezésének szükségességé-
ről, az intézmények raktározási gondjainak megoldási alternatí-
váiról. 

Kiemelt feladatként és külön napirendként az önkormány-
zati humán stratégia kialakításának és programjának aktuális 
feladatait vitatták meg. 

A 2006 évi költségvetés kapcsán Nádas Józsefné pénzügyi 
csoportvezető tájékoztatta az intézményvezetőket a várható 
költségvetési források nagyságáról. (A kormány előterjesztés 
alapján!) 2006-ban várhatóan mintegy 6 - 8 %-os központi for-
ráscsökkenés várható.

A polgármester kérte az intézményvezetőket a körültekintő, 
legfontosabb feladatokat – karbantartást, üzemeltetési költsé-
geket is magában foglaló – tervezésre. Ugyanakkor felhívta a 
figyelmet arra a tényre, hogy 6 – 8 százalékos forráscsökkenés
mellett kalkuláljanak a mintegy 3 – 4 százalékos inflációs ha-
tással, a béremelkedéssel járó többletkiadásokkal. Ez együttesen 
meghaladhatja a 12 százalékot, (ennyivel kevesebbel gazdálkod-
hatunk mint 2005-ben) amit csak részben kompenzál és az is 
csak a dologi kiadásoknál jelentkezik az ÁFA 5 százalékos 
csökkenése.   

RUHAGYŰJTÉS
A közelmúlt szélsőséges időjárása miatt nehéz helyzetbe 
került erdélyi és ukrajnai családok megsegítésére szerve-
zünk ruhagyűjtést. 

Kérjük, ha lehetősége van, kinőtt vagy megunt, de jó ál-
lapotú, mosott, gyermek és felnőtt ruházatot szíveskedjen 
2005. november 10-ig eljuttatni az alábbi helyszínek vala-
melyikére:

Bölcsőde (Rákóczifalva, Toldi út 33.)
Virágoskert Óvoda (Rákóczifalva, Rákóczi út 60.)
II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola (Rákóczifalva, Szabad-
ság tér 1.)
Falugondnokság Kft. (Rákóczifalva, Szabadság tér 4.)

Segítségüket előre is köszönjük!
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
Október 20-án tartotta a Szolnoki Kistérség Többcélú 

Társulása Társulási Tanács ülését.
 A tanácskozáson  tárgyaltak az INTERREG III/B pályá-

zatban való részvételről, valamint az Észak-Alföldi régióban 
című képzéssorozaton való részvételről. Egyeztettek a Szol-
noki Kistérség Többcélú  Társulása közoktatási intézkedési 
tervéről. Ismertették  a Társulás 2005. évi költségvetésének I. 
félévi teljesítését. Elfogadták a Szolnoki Kistérség Többcélú 
Társulása Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgáltatási Köz-
pontja Alapító Okiratát, továbbá véleményezték a Szolnoki 
Kistérség  Többcélú Társulása és Szolnok Megyei Jogú Vá-
ros Önkormányzata között a pedagógiai szakszolgálati fel-
adatellátásra megkötendő megállapodás-tervezetet.

Tisztelt Rákóczifalvai Polgárok!
Településünkön 2005. november 12-13-án

 
ŐSZI LOMBTALANÍTÁSI AKCIÓT

szervezünk!

A gyűjtés területe, időpontja:

- november 12-én (szombaton) 10 órától 16 óráig a 
Rákóczi úttól északra eső területen,

- november 13-án (vasárnap) 8 órától 16 óráig a Rá-
kóczi úttól délre eső területen.

Kérjük Önöket, hogy pénteken (november 11-én) délután 
14 órától vasárnap (november 13-án) 12 óráig helyezzék 
ki az elszállítandó lomb hulladékot!

Felhívjuk a figyelmüket, hogy a lombtalanítási akció
keretén belül építési törmeléket nem szállítunk el! 

Kérjük, hogy a növényi hulladékot műanyagzsákban 
gyűjtve, a nagyobb faágakat minimum 1 m-es hosszú-
ságra felaprítva, összekötve helyezzék ki elszállításra.

Esős, rossz idő esetén a lombtalanítási akciót egy héttel 
később, azaz november 19-én és 20-án tartjuk meg!
Kérem és remélem szíves együttműködésüket!

ŐRIZZÜK KÖZÖSEN KÖRNYEZETÜNK 
TISZTASÁGÁT!

  Köszönettel:
      Tóth Lajos

polgármester

F E L H Í V Á S
kötelező tüdőszűrő vizsgálatra

Tájékoztatjuk a tisztelt lakosokat, hogy településün-
kön idén is szervezünk tüdőszűrő vizsgálatot. 

Helyszín: Rákóczifalva, Kossuth L. út 18. (Alkotó-
ház)
Időpont: 2005. november 03-tól /csütörtök/ november 
15-ig /kedd/ 

•Hétfő:       11 30 – 17 30
•Kedd:         7 30 – 13 30
•Szerda:     11 30 – 17 30
•Csütörtök:  7 30 – 13 30
•Péntek:       7 30 – 13 30

Fontos tudnivalók:
- a szűrésre vigye magával személyi igazolványát,
- TAJ – számát tartalmazó betegkártyáját,
- 1 éven belüli mellkas röntgenfelvételi igazolását.

Kérjük, hogy a szűrés alkalmával szíveskedjen jelez-
ni: a névváltozást, hozzátartozó elhalálozását, 8 hónap 
alatti terhességet. 

Fekvőbeteg vagy járóképtelen személy a háziorvosá-
val igazoltassa távolmaradása okát. A szűrővizsgálat alól 
mentesül az a személy, aki a Tüdőgondozó Intézetben 
gyógykezelés alatt áll.

Tájékoztatom, hogy 30 éves kortól kötelező a tüdőz-
szűrésen megjelenni. Amennyiben a szűrésen nem vesz 
részt, és elmaradását nem igazolja, úgy a 18/1998. (VI. 
3.) NM-rendelet értelmében szabálysértést követ el, és az 
egyes szabálysértésekről szóló 218/1999. (XII. 28.) Kor-
mányrendelet 102. § (1) bekezdés a) pontja alapján 

60000 Ft-ig terjedő pénzbírsággal sújtható.

Kérjük, hogy saját és környezete egészsége érdekében 
szíveskedjen a tüdőszűrő vizsgálaton megjelenni.

Dr. Varga János 

Rákóczifalva Nagyközség területén a 2005. évi szervezett, 
kötelező veszettség elleni oltásra szeptemberben került sor. 
A lakosok igényeit figyelembe véve öt nap állt a lakosok ren-
delkezésére, hogy kedvenceiket beoltassák. Pozitív fogadta-
tásra talált, hogy két helyszínen, valamint délelőtti és dél-
utáni időpontokban is folyt az eboltás. Összesen 523 kutyán 
végezte el dr. Konrád Ede hatósági állatorvos a veszettség 
elleni oltást.

AZ EBOLTÁSRÓL
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ELISMERT KÖZMŰVELŐDÉS

Önkormányzatok a közművelődésért-díjat vette át Tóth 
Lajos polgármester 2005. október 12-én, Szegeden. A nívós 
díjat a Magyar Népmvelők Országos Egyesülete adományoz-
ta az országban összesen négy önkormányzatnak, köztük 
Rákóczifalvának.Tapodi Katalin ügyvezető alelnök az alábbi 
mondatokkal méltatta az önkormányzat közművelődést pár-
toló tevékenységét:
„A település közművelődését döntően meghatározta az a 
tény, hogy az Önkormányzat megtartotta a közösségi tere-
ket, az utóbbi években ezek bővítéséréről is gondoskodott. 
22 ezer kötetes könyvtár, Faluház, Alkotóház, sportcsarnok, 
sportpálya, a 2004-ben átadott Közösségi Ház és Zánkán 35 
fős szálláshellyel rendelkező gyermeküdülő fenntartása, mű-
ködtetése már önmagában rendkívüli egy 5600 lélekszámú 
településen. 

 Szolnok felfokozott életritmusából sokan Rákóczifalván 
találták meg a kertes házak semmihez nem hasonlítható nyu-
galmát. Gondozott épületek, virágokkal, fákkal szegélyezett 
utcák, fából készített esztétikus hulladéktárolók, középület 
jelzőtáblák, tiszta környezet, gondozott terek teszik külön-
legessé és vonzóvá a községet. A településen élő emberek 
életében nagyon fontos a hagyományok őrzése, ápolása. Fo-
gékonyak az alkotó művészetek iránt, kreatívak, közösség 
kedvelők.

Az önkormányzatnak  mindenkor ezeket a sajátosságo-
kat kellett figyelembe venni. A közművelődési koncepciót
úgy határozták meg, hogy a lakosság széles rétegét érintse, 
könnyen bevonhatók legyenek a programokba. A civil szer-
veződések megfelelnek a követelményeknek. Összefogják 
a nyugdíjasokat, a belszervi betegeket, a mozgáskorláto-
zottakat, a kertbarátokat, a hagyományőrzőket, a néptán-
cosokat, vállalkozókat és gazdákat, a természetbarátokat, 
a sportolókat, fiatalokat, a településről elszármazottakat,
önkéntes tűzoltókat és a polgárőröket. A 24 civilszervezet 
programjainak koordinálásáról a községi rendezvények 
szervezéséről, a szórakoztató gyermek és felnőtt műso-
rokról, könyvtári és egyéb szolgáltatásról, konferenciák 
és családi rendezvények szervezéséről, a gyermekek nyári 
táboroztatásáról, a felnőttek át- és továbbképzéséről a Mű-
velődési, Sport, Szabadidő Központ és Könyvtár integrált 
intézmény gondoskodik. Innovatív gondolkodás és merész 
döntés eredménye ez a szokatlan integráció. Egy év alatt 
beigazolódott a döntés helyessége. Az intézmények össze-
vonásának eredményeként megsokszorozódtak a közmű-
velődési programok, kreatívabbá váltak a csoportok, kibő-
vültek a pályázati – és ennek köszönhetően a szolgáltatási 
- lehetőségek. 

A civil szervezetek és az intézmények támogatását az 
önkormányzat a folyamatosan szűkülő költségvetési lehe-
tőségek mellett is biztosítja. Belső pályázati rendszer és 
több lépcsős véleményezés után döntenek a civilszerveze-
tek támogatásáról. 2005-ben 4 millió Ft-ot hagytak jóvá. 
A Sportegyesület külön 2 millió Ft-ot kapott, továbbá a 
Sportpályán egy esztétikusan felújított sportöltözőt, lovas 
pályát, teniszpályát, fa elemekből készült játszóteret, ko-
sárlabda pályát (több milliós beruházással).

Az intézmény 30 milliós költségvetésből gazdálkodik. 
6 millió normatív támogatás, 6 millió saját bevétel, 18 mil-
lió önkormányzati működési költség. Ezen túl a felújított 
Közösségi Ház ugyancsak több tízmilliós beruházás ered-
ménye.

 A hivatal pályázati referense rendszeres pályázatfigye-
léssel ösztönzi a saját bevétel növelését.  A nagy volume-
nű pályázatok előkészítését a polgármester koordinálja. Ez 
történt a HEFOP felnőttképzéses pályázatával is. Az intéz-
mény főpályázóként 49, 2 millió forintot nyert 2 konzor-
ciumi partnerrel közösen, így válhatott a kistérség felnőtt-
képzési központjává.

Az önkormányzat támogatásával működik a Rákóczi 
Hírmondó községi rádió. Havonta megjelenik a település 
életét bemutató színes folyóirat. Az elmúlt évben 3 könyv 
megjelenéséhez nyújtott jelentős anyagi támogatást.
Wiersoslawice és Zenta testvérvárosi kapcsolataival is szí-
nesíti a település közművelődését.
Rákóczifalva önkormányzatára jellemző a profi szakembe-
rek kiválasztása. Az intézmények eredményes működése 
ennek fontosságát egyértelműen visszaigazolja.”
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L Á TO G AT Ó B A N

A képviselő testület kilencedikként bemutatásra kerülő 
tagja Evinich Lajos. Tőle kérdezte Mézes Emilné Elvira a 
következőket: Nyugdíjba vonulása után, mennyire sikerült a 
rászakadt szabadidővel gazdálkodni? Mik a további tervei?

E.L.: Amikor nyugdíjba mentem, azt hittem időmilliárdos lez-
szek. Nagyot tévedtem. Folyamatosan időhiányban szenvedek. 
Mindig túlterveztem magam. 1963-óta élek Rákóczifalván. A 
helyi labdarúgócsapat kapusaként aktívan sportoltam, majd 
edzősködtem, később a sportegyesületben dolgoztam. Munka 
mellett tanultam, megszokott dolog volt az életemben, hogy  
nem nyolc órát vagyok távol otthonról.  1994-óta egyedül 
élek, nem számított, hogy mikor érek haza. Az első ciklus ki-
vételével folyamatosan tagja vagyok a képviselőtestületnek, 
ami szintén elfoglaltsággal jár. Tehát a munka mellett napi 
több órás egyéb időtöltésre voltam berendezkedve. Azt hit-
tem, hogy a munkahelyi elfoglaltság megszűnésével egy cso-
mó időm marad. Nem így lett. Mindig igyekezni kell, hogy ne 
csússzak ki az időből, mindenre maradjon idő, minden bele-
férjen. Erővel bírom, az időt pedig be kell osztani.
F.F.: Hobbi, szórakozás, egyéb szabadidővel hogy állsz?
E.L.:  Szívesen horgászgatok. A Holt-Tiszán szoktam eltölte-
ni  szabadidőmet, több-kevesebb eredménnyel. Legnagyobb 
kifogott halam egy 21 kg-os amúr, ami nagy élmény volt. 
Csónakból kb. 30 perc alatt sikerült lebirkózni. Nem adta meg 
magát egykönnyen, de sikerült.
 F.F.: A horgászok, - megfigyelésem szerint - ha nem is sze-
retik megenni a halat, de kiválóan tudják elkészíteni. A faka-

nállal milyen a kapcsolatod?
E.L.: Tudok is és szeretek is főzni és enni is szeretek. Valami-
kor az első kísérletem paprikás krumpli volt. Aki a paprikás 
krumplit el tudja készíteni az tud főzni, az összes többi étel 
már csak fantázia kérdése. 
F.F.: Gabi lányod Torontóban él férjével és gyermekeivel. 
Mint nagyapa, hogy viseled el a távolságot az unokáktól?
E.E.: Nehezen. Évente látogatom őket. Hiányzik a két unoka. 
Viktória 5 éves, Abigél 3. Hatalmas élmény kiutazni hozzájuk. 
Kirándulásokkal telnek a napok ilyenkor, rengeteget utazunk.  
Ha nem  Torontóban élnének, lehet, hogy nem jártam volna a 
Niagara-vízesésnél. Minden lehetséges időmet az unokákkal 
töltöm. Játszunk, beszélgetünk, elmeséljük egymásnak a leg-
utóbbi találkozás óta történteket. 
F.F.: A hozzád feltett kérdés második felére még nem válaz-
szoltál. Mik a további terveid?
E.L.: További terveim? Folytatni mindent, amit most csi-
nálok. Dolgozni, tovább folytatni a képviselői munkát. 
Természetesen a következő ciklusban is indulni a képvi-
selői helyért. A látogatások a lányomékhoz Torontóba. Az 
unokák fejlődését, növekedését figyelemmel kísérni. Az
unokák és Gabi lányomék látogatásai fogadni, ha jönnek 
Rákóczifalvára. A ház körüli szakmunkákat elvégezni, úgy-
mint festés, mázolás, asztalos és kőműves munkák, és min-
den, ami egy kertes házban előfordul. Testvérem Svájcban 
él, természetesen őket is látogatom évente egyszer.  
F.F.: Köszönöm a beszélgetést. Felteszem az ilyenkor szoká-
sos utolsó kérdésemet. Ki legyen a következő állomás és mi 
a Te kérdésed?
E.L.: Volt tanítványomat, igazgatómat, jelenleg képviselő-
társamat kérdezem, Vadász Istvánné Julikát. A megkurtított 
pénzből és tanárikarral, hogy tudod az iskolát szinten tartani? 
Várod-e a nagymamaságot, az unokát?   
  Fekete Ferenc

1955-ben végzett iskolai tallálkozót tartottunk. A fénykép kö-
zepén szeretett tanárnőnk Tóth Mária látható.

Antal Tibor
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P O L G Á R M E S T E R I  D I C S É R E T E S
Otthonában kerestem meg Nádas Józsefnét, született Szmutkó Erzsébetet. 
Azt hiszem nem kell bemutatni senkinek sem. 2005. augusztus 20. ünne-
pe alkalmából kapta az elismerést munkájáért, a Polgármesteri Dícséretet. 
Már közel 23 éve dolgozik a köz érdekében, és kezdetek óta a pénzügyi 
területen. Először pénzügyi előadó, majd 1990. óta csoportvezető.
- Elsőként kérdezem, hogy nehéz-e a munka, amit csinálsz?
Ez az egész munka alapjában nem könnyű feladat, de a jelenlegi gazda-
sági körülmények között még jobban nehezíti az, hogy mindenre kevés a 
pénz.
- Szereted-e ezt csinálni?
Szinte már ez az életem, még sokszor itthon is dolgozom munka után, még 
hét végén is.
- Milyen felelősséggel jár ez a feladat?
Feladataim közé tartozik a Hivatal és az általa fenntartott intézmények, bő-
vebben: az iskola, óvoda, bölcsőde, idősek otthona, közművelődési intéz-
mények, a sporttelep, a szociális ellátások működéséhez szükséges pénzek 
előteremtése. Itt van pl. a Zrínyi út megépítése.
- Ez nem kevés dolog, de említetted, hogy itthon is dolgozol. Mit szól ehhez 
a család?
Ők már megszokták és szerencsére olyan helyzetben vagyok, hogy gyer-
mekeim felnőttek és saját életüket élik. Nagyobbik fiam nyomdokomba lé-
pett, ő a Szolnok Városi Polgármesteri Hivatal adó-csoportjánál dolgozik.
- Akkor sikeresen megfertőzted a hivatali munka szeretetével.
Igen. A kisebbik gyermekem katonatiszt.
- Térjünk vissza a munkahelyedhez. Az előbb említett munkálatokat hányan 
végzitek?
Hárman végezzük, még két másik kolléganőmmel együtt, akik igen nagy 
szakmai hozzáértéssel segítik munkámat.
- Kapcsolatban vagy-e a lakossággal? 
Személyesen én nem, csak az ügyintézőkkel és az intézményvezetőkkel 
tartom a kapcsolatot, de ha bárki hozzám fordul, amiben tudok segítek.
 Úgy érzem igen fáradságos és kimerítő a munkád, jó emberismertet és 
szorgalmat kíván.
Valóban így van, de az elvégzett feladatok mindig sikerrel járnak. Itt sze-
retném megragadni a lehetőséget, hogy a lap hasábjain keresztül kollégá-
imnak és vezetőimnek köszönetet mondjak a kitüntetésért.
Magam és a szerkesztőség nevében gratulálok a Dicsérethez, a további 
munkádhoz jó egészséget és sok sikert kívánok.
Köszönöm a beszélgetést.

Jobbágyné

Az Idősek Világnapja alkalmából a Polgármesteri Hivatal köszöntötte ajándékokkal a 70 éven felülieket. Valamilyen ok-
nál fogva nem egyszerre kapta meg mindenki a csomagot. Hozzám fordult egy idős ember panaszképpen, hogy írjak róla.
Elmondta, hogy az Ő környezetében van aki kapott és sokan nem kaptak. Hangsúlyozta, hogy nem az értéke miatt reklamál, 
hanem rosszul esett neki, hogy Ő kimaradt. Mindig rendszeresen fizeti a fizetnivalókat, nem tartozik a hivatalnak, de ha más
kapott, Ő miért nem?

Csak azért, hogy ne legyen keserű szájíze senkinek sem, kérdezem Polyákné Agócs Ilonát, hogy mi történhetett?
608 db csomagról van szó, mely nem kevés időbe tellett mire kicsomagoltuk szállításra. A gondozó dolgozóink munka mel-
lett vitték az idős embereknek. Több esetben ismételni kellett a felkeresést, mert nem találták otthon a címzettet. Szeptember 
30-án kezdtük el az ajándékok kivitelét. Ma október 4-e van és még mindig van csomag, melyet házhoz kell vinni. 
Mire ezeket a sorokat olvassuk, mindenki megelégedésére már megkapta az ajándékot.  Köszönet érte. 

                                                                                                                   Jobbágyné

U T Á N A J Á R T U N K
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RÁKÓCZIFALVÁÉRT PEDAGÓGIAI DÍJ
A kitüntetettek kö-
zött köszönthetem 
iskolánk igazgató-
helyettesét, Tímárné 
Fischer Magdolnát. 
Több, mint húsz éve 
tanítja, neveli tanu-
lóinkat, fáradhatat-
lanul, bízva a kö-
vetkezetes oktató- és 
nevelőmunka haté-
konyságában.

-Mikor és hogyan ke-
rültél Rákóczifalvára?
1982-ben végeztem 
Debrecenben a Tanító-
képző Főiskolán. Dip-
lomásként Szolnokon 
kerestem állást, hiszen 
a férjemmel akkor már 

ismertük egymást és itt akartam elhelyezkedni.
A sors fintora, hogy Szandaszőlősön  már volt egy kine-
vezett álláshelyem, ami egy napközis álláshely lett volna. 
Rákóczifalvára teljesen véletlenül keveredtünk, s mivel kö-
zel van Szolnokhoz, megnéztük ezt a kis települést. Amikor 
bejöttem az iskolába, Szurgyiné Ica igazgatónő fogadott 
– ez a mai napig nagyon szép emlékem -, elkezdtünk beszél-
getni. Kiderült, ide éppen orosz szakos kellene, s én orosz 
szakkollégiumot  végeztem. Fölajánlotta, hogy osztályt ka-
pok, s szolgálati lakást. Ezzel elvarázsoltak, megtetszett az 
iskola, később pedig a település is. Így kerültem ide.
Akkor negyedikeseket tanítottam, a párom éppen te voltál, 
Gizike, így kezdtük együtt. Ezek nagyon szép évek voltak, 
szép időszaka életemnek. 
1984 óta itt is lakom, akkor a Mészáros iskolában kaptam 
szolgálati lakást, akkor született Csaba fiam. Azóta tősgyö-
keres rákóczifalvi vagyok.
-Mi indított erre  a pályára?
Mindig tanító akartam lenni.  Kicsi koromban, öt-hat évesen 
ezt játszottam, naplóm volt, gyerekeket feleltettem, tanítot-
tam. Bár a gimnáziumban az osztályfőnököm arra biztatott, 
hogy tanárképzőbe menjek, de nekem a 6-10 éves korosztály 
tetszett, így kerültem a tanítóképzőbe. Ezt egyáltalán nem 
bántam meg, mert a tanítói munka csodálatos dolog. Bár az 
utóbbi években a nagyobb korosztály felé sodort az élet .Ezt 
is nagyon szeretem. A pályára mégis, azon túl, hogy valami 
belső indíttatása is van az embernek, az igazi tanítói peda-
gógus egyéniségek, akikkel összehozott gyermekkoromban 
az élet, az indított. Nekik nagyon sokat köszönhetek, s a régi 
iskolámnak is, nagyon jó szívvel gondolok rájuk.
-Milyen feladataid voltak az évek folyamán?
Amikor ide kerültem osztályfőnök lettem, de az orosz volt 

inkább a főbb munkám, negyedik- ötödik osztályokban, 
nagyon-nagyon sok gyereket tanítottam éveken keresztül, 
hiszen akkor még egy évfolyamban három osztály volt, 
magyar és orosz órákon találkoztam velük többnyire. Majd 
egy váltás volt az életemben1990-ben, amikor is a nyelvi- 
irodalmi –kommunikációs programot elkezdtem, elsősök-
kel. Ez nagy kihívás volt számomra, hiszen eddig csak az 
idősebb korosztálynál szereztem tapasztalatokat. Az akkori 
„ Csapatotthonban” voltunk elsősek, s négy évig dolgoztunk 
együtt. A mai napig nagyon kedves tanítványaim, hiszen én 
úgy gondolom minden pedagógus életében adódnak olyan 
osztályok, akik jobban a szívéhez nőnek. Ők azok, meg az 
első osztályom emléke, ami igazán megmaradt.
Amikor elkezdtem tanítani a NYIK programot, én „le is ra-
gadtam „ ennél, de a tanítói munka mellett mindig csináltam 
valami mást is .
A néptánc jelentős szerepet töltött be az életemben. 1992-
ben kezdődött Rákóczifalván a néptánc oktatása, Kovács 
József kollégánk akkor még óraadóként jött hozzánk A kez-
deti lépéseket együtt tettük meg, én vállaltam föl az ezzel 
kapcsolatos szervezőmunkát. Egyre több gyereket és szülőt 
sikerült megnyerni a néptánc ügyének. Szaktáborokba jár-
tunk , s ezeket a szép éveket 1997.ig számolhattuk közösen. 
Később más folytatta ezt a munkát.
1986-ban lettem kisdobosvezető, a mozgalom megszűnése 
után egy ideig  a diákönkormányzatot vezettem, majd 1997 
óta  igazgatóhelyettesként is dolgozom. Munkám megvál-
tozott, arányaiban kevesebb az óraszámom, heti nyolc óra, 
amit tanítással tölthetek, ez nagyon kevés. Be kell vallanom, 
hogy ez hiányzik. Lehet, hogy furcsán hangzik, de amikor 
megyek órára és becsukom az ajtót s a gyerekek között vay-
gyok, az ad  felüdülést. Olyan atmoszféra van ott, amivel 
tudom csinálni a további munkákat. Szeretem a vezetői mun-
kát is, tény, hogy vannak ilyen ambícióim, de a tanítás az 
mégiscsak egy csoda.
Kevés óraszámomban már csak magyart tanítok. Nagy kihí-
vás volt számomra, hogy a sajátos nevelési igényű tanulók-
kal több éven keresztül foglalkozhattam, felzárkóztató órá-
kon, ez bizony embert próbáló munka. Lehetővé teszi, hogy 
ne csak a tehetségesek és az átlag gyerekek felé forduljunk, 
kicsit rákényszerít más területek szakirodalmában való tájé-
kozódásra. Jelenleg az 5. osztályosokat tanítom, már máso-
dik éve, s különleges helyzet állt elő, hiszen azokat a nyolca-
dikos  tanulókat  is oktathatom újra, akikkel korábban négy 
évig próbáltuk elmélyíteni anyanyelvi tanulmányainkat. 
Aranyos tanítványaim vannak, úgy szeretem őket, amilye-
nek. Hosszú pályafutásom ideje  alatt  sok szeretetet kap-
tam a gyerekektől, nem mondom, hogy ez egy rózsaszín lufi,
mert ez nem így van, de a szülőktől, a gyerekektől is sok 
elismerést kaptam, persze, voltak kanálcsörrenések, de ez 
kell is szerintem.
Feltétlen meg kell említenem a kollégáimat is, jó munka-
kapcsolatban vagyok velük, úgy érzem  őszintén kérdeznek, 
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elfogadják a tanácsaimat, szívesen segítenek ha én fordulok 
hozzájuk.  Szeretem a kollégáimat, jó itt dolgozni. 
Ha a kitüntetésre gondolok, akkor nagyon jólesik, a mun-
kámnak ez egy szép elismerése, köszönöm azoknak, akik 
rám gondoltak, hogy felterjesztettek erre a díjra, de a sike-
reim, ha vannak ilyenek, ezek mindig csapatmunkában szü-
letnek.
-A szakmai megújulás viszont nem csapatmunka, hanem az 
egyéni ambíciókon keresztül valósul meg.
Akik ismernek, félig viccesen, félig komolyan mondják, 
hogy a mércémmel néha valami „baj” van. S ahogy telik az 
idő, be kell, hogy lássam, valóban igazuk van. Igyekszem 
megfelelni a tanítási órán a kihívásoknak, s ez egy igazi 
„vérbeli” pedagógusnál elengedhetetlen, hogy nem rekedhet 
meg azon a szinten, azzal a diplomával, amivel végzett. Úgy 
sodort az élet,úgy alakította a dolgaimat, hogy kisebb-nay-
gyobb tanfolyamok, tanulások jellemezték pályafutásomat. 
A diploma után 10 évvel a Jászberényi Tanítóképző intenzív 
tanfolyamát végeztem el, ez nagyon hasznos volt.
Szerencsém van, családom tolerálja ezeket az ambícióimat. 
Mert nagy lemondásokkal jár, ha az ember tanul. A NYIK  
folyamatosan megkívánja a továbbképzéseket.  1999- ben 
kezdtem a Szegedi Egyetem képzésében a közoktatásvezetői  
tanulmányokat.2002-ben kaptam meg a diplomát. A vezetői 
munkához, az iskola szervezetének alakításához nélkülözhe-
tetlen, jó ismereteket kaptunk. Tetszett a képzés, mert me-
nedzser típusú  volt, olyan ismereteket kaptunk, amelyek az 
eredeti diplomámtól messze álltak. Nagyszerű volt a magyar 
közoktatás jeles vezetőitől tanulni a legkorszerűbb pedagó-
giai, pszichológiai ismereteket. Meg kellett szokni újra, hogy 
ennyi idősen újra diákok vagyunk. A hétévenkénti kötelező 
továbbképzéseket ezért is szorgalmaznám, mert nem szabad 
befordulni, és egy irányba haladni.
-Pedagógiai ars poetica-d  megfogalmaznád?
Nem könnyű ma pedagógusnak lenni. Sok helyről halljuk 
ezt, de én magam is ezt vallom.A mai gyerekek semmivel 
sem rosszabbak, mint a korábbi generációk. Csak a társadal-
mi problémák- amelyek keményen begyűrűznek az iskolába 
is- éreztetik hatásukat rajtuk. És én úgy gondolom, hogy mi 
felnőttek nem adunk megfelelő válaszreakciókat a gyerek 
viselkedésére.Ezért van velük sok probléma az iskolában is.
 Mindezek mellett ez a legszebb pálya. Azt gondolom, ha 
a pedagógus szakmailag kellően képzett és van  háttértudá-
sa, magabiztossága, amit a tanulmányai, az eltöltött évek, a 
gyakorlat alapján gyarapított, kialakul egy irányvonal, amit 
tud képviselni. A másik fontos dolog, hogy a pedagógus  ne-
vel is. Mindig is így tettem a dolgom, de  a mai világban, 
napjainkban  a pedagógus nem lehet „csak” tanár. Minden 
percben nevelnie kell, nyitottnak  kell lennie a problémákra. 
A nevelés tehát fontos dolog.
Az már túl sablonos, hogy szeresse a gyerekeket, de ez is 
elengedhetetlen.

-További céljaidról, terveidről szeretném, ha mesélnél!
 Jól érzem itt magam, a további célom és tervem  is  az, 
hogy szeretnék ezután  is tisztességgel tanítani. Úgy érzem, 
sokminden elindult itt az utóbbi években: rákényszerültünk , 
hisz az iskolák az önállóságulat teljes mértékben élvezhetik, 
és ennek hátrányát is érezhetjük. Az iskola arculatának ki-
alakításában vannak még terveim. Sok olyan kollégám van, 
akik csodálatos munkát végeznek,  velük nagy dolgokat le-
het művelni . Én vallom azt, hogy a mi iskolánk semmivel 
sem alábbvaló, mint akármelyik városi iskola.
Mindennapi munkám során szeretném a magam sajátos esz-
közeivel segíteni  kollégáimat pedagógiai optimizmusuk 
megőrzésében.
-Az előbb említetted, hogy kevés órában tanítasz. A többi-
ben, ami  így napi nyolc órát tesz ki, a vezetői feladatokat 
végzed. Gondolom megváltoztatta életritmusod, a családdal 
való foglalkozást, kapcsolattartást. Hogyan tudtad úgy meg-
oldani, hogy mindenkinek megfeleljél? 
Ez nagyon nehéz, be kell vallani. Az, hogy összeegyeztes-
sem  a szakmai munkát, a családot és a szabadidőt. Klasz-
szikus családmodell vagyunk, van egy felnőtt nagyfiam, aki
még velünk él, ezért az anyai szerepeket  is naponta gyakor-
lom. Édesanyám is velünk lakik, úgyhogy a többgenerációs 
családmodellre is jó példa vagyunk. A család toleráns a mun-
kám, az elfoglaltságaim iránt. Sok időt itt töltök a munkahey-
lyen ,de a család az szent és sérthetetlen bizonyos helyzetek-
ben számomra. Nagyon fontos, hogy az otthoni elvárásoknak 
is eleget tegyek, a feleség, és az anya szerepek megvannak. 
Hétvégén takarítás, főzés és egyéb tennivalók egy része rám 
hárul, de én nagyon szívesen teszem, ki is kapcsol, fel is tölt, 
hiszen más jellegű tevékenységek.
A szabadidőt jól kell beosztani, szeretek főzni, ha lenne sok 
időm ezzel többet foglalkoznék. Az olvasás az, amire még 
időt szakítok, erre is sokkal többet szeretnék szánni. Jó len-
ne, ha  a szakmai anyag olvasása mellé egy kis könnyedebb 
is lenne, meg néhány film, ami felüdítene.  
 A kitüntetésem kapcsán szeretném elmondani, hogy amikor 
megkaptam a díjat, néhány gondolatban bemutattak minden-
kit és rólam - bár az izgalom miatt alig hallottam-,  azt ír-
ták, hogy nagyon szigorú. Ez meglepett, elfogadom, de talán 
nem is vagyok annyira szigorú …. Az egyik idézet, amely 
mottóm is lehetne, így fogalmazza ezt meg : „Ha rosszul sze-
rettél, sebeztél, Ha okosan sebeztél, szerettél.” Azt hiszem, 
a mi munkánkban ez elkerülhetetlen, hogy jó szándékkal is 
sebezhetünk, mindig tudnunk kell, hogy miért, és rögtön ott 
van  mellette a simogatás is.

Köszönöm a lehetőséget, hogy elmondhattam gondolata-
imat.

Mi pedig  gratulálunk, és  további sikeres, eredményes mun-
kát kívánunk!

K.G.
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Intézményünk diákönkormányzata szeptember végén 
tartotta alakuló ülését, melyen a diáktanács újraválasztotta 
az elnökségi tagokat és elkészítette az éves munkatervet. 
A diáktanács elnöke: Horváth Krisztina /8.a/
Alsós elnökhelyettes: Hőnyi Luca /4.b/
Felsős elnökhelyettes: Komáromi Gréta /8.a/
Gratulálunk!

D i á k h í r e k

Október 12-én 14 órától 17 óráig tanulóink papírt gyűj-
töttek. Köszönjük a szülők
közreműködését.

Október 28-án 15 órától / hagyományainkhoz híven / 
szülő-tanár-diák mérkőzéseket rendeztünk a sportcsarnok 
születésnapja alkalmából. A nők kézilabdában, a férfiak lab-
darúgásban mériték össze erejüket. 

Szénási Mihályné
a diákönkormányzat vezetője

Október 6-án, az országos gyásznapon megható műsorral 
tisztelegtek diákjaink az aradi vértanúk emlékére.

 Október 7-én tanévnyitó suli bulit rendeztünk a Közös-
ségi Házban, több, mint száz diák részvételével. A discós 
Herbály Zsolti volt, a gyomorkorgást négy szülő csillapítot-
ta: Hegedűsné Jutka, Száz Gabi, Simonné Timi és Tordáné 
Évi. A diákok felügyeletét Vincze Andrea, Barhács Gizella 
és Hőnyi László kollégák biztosították.  A gyerekek nevé-
ben is köszönöm az anyukák és a nevelők önzetlen segít-
ségét.

Évek óta hagyomány községünkben, hogy a helyi fogato-
sok, lovasok a néptáncosok
kíséretében vonulnak körbe a falun, több helyen megáll-
va, tánccal köszöntve a közönséget.
Ebben az évben – a hideg időjárásra való tekintettel- dön-
töttünk úgy, hogy a gyerekek
/ 10- 12 éves, zömmel lányok / csak a Szabadság téren 
összegyűltek előtt mutatják be
legújabb táncaikat. 
Ezúton kérünk azoktól elnézést, akik a szokásos helyszí-
neken összegyűlve várták a bemutatót. 
Fontosnak tartjuk a hagyományok ápolását / hiszen tez-
szünk is érte! /, tiszteljük a közönséget is, de legfonto-
sabb számunkra a gyermek.

A későbbiekben is szívesen teszünk eleget bármilyen fel-
kérésnek, a gyerekek érdekeinek
szem előtt tartásával.

                                                                                                
   Hőnyiné Nagy Erzsébet

művészeti munkaközösség vezető

„EGY” MONDAT A SZÜRETI FELVONULÁSRÓL
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A minap megkérdeztem az első osztályosokat, közülük is 
Korom Rékát, Szabados Fannit, Sipos Boglárt, Bolacsek 
Mátét, Karkus Anettet és Őze Lilit az iskolával kapcsolat-
ban. Íme:

-Milyen érzés volt először belépni az iskolába?
K.R.: Nagyon tetszett és érdekes volt a sok gyerek.
Sz. F.: Nekem is nagyon tetszett, mert nagyon sok barátra 
tettem szert.
S. B.: Először nagyon érdekes és szokatlan volt.
K. A.: Leginkább furcsa volt és szokatlan, hogy mi vol-
tunk a legkisebbek és nálunk már csak nagyobbak voltak.
B.M.: Érdekes volt, de nagyon tetszett, hogy ilyen sokan 
együtt vagyunk.
Ő. L.: Furcsa volt. Először sírtam anyukám után, de megz-
szoktam és nagyon tetszett, hogy új barátokat szerezhe-
tek.
-Milyen volt az első benyomásotok az iskoláról?
K. R.: Első dolog, amit felfedeztem, a nagy rendezettség.
Sz. F.: Nekem nagyon érdekes volt a sok könyv és füzet.
S. B.: Sokminden megfordult bennem, de kicsit féltem az 
új környezet miatt.
K. A.:  Bennem is kicsit ijetséget keltett, hogy olyan sok 
tanító és diák van.
B. M.: Leginkább érdeklődést éreztem először.
Ő. L.: Különös véleményt nem igazán keltett bennem, ta-
lán azért is, mert nagyon izgultam.
- És így másfél hónap elteltével, hogy érzitek magatok?
Egybehangzó válasz: Nagyon jól!
- A suli miben jobb és rosszabb az óvodától?
K. R.: Az oviban többet játszottunk és az kicsit hiányzik, 
viszont az iskolában sokat tanulunk és ez így jobb.
Sz. F.: Szerintem az óvoda jobb volt, mert több volt a já-
ték. Az iskolában pedig sok feladatot oldunk meg.
S. B.: Szeretek játszani, ebben volt jobb az ovi, iskolában 
csak szünetekben játszunk, viszont iskolában van feladat 
és azokat szeretem.
K. A.: Nem sok idő telt még el az iskolából, így még nem 
tudom meghatározni, hogy melyik lenne a jobb.
B. M.: Az ovi jobb volt, mert sokkal többet játszhattunk és 
az iskolában nagyon sok feladatunk van.
Ő. L.: Én sem tudom eldönteni melyik a jobb, mert szerin-
tem az óvodának és az iskolának is megvan a saját előnye 
és hátránya is.
- Mit szoktatok szünetekben csinálni?
K. R.: Én legszivesebben fogócskázom a barátnőimmel.
Sz. F.: Legtöbbször testvéremmel vagyok vagy rajzolok.
S. B.: Én is rajzolok vagy fogócskázom.
B. M.: Leginkább labdázni és bohóckodni szoktam a töb-
biekkel.

Iskolánk az első osztályosok szemével

- Utolsó kérdésem, szerettetek volna iskolába jönni, vagy 
vonakodtatok tőle?
Igen szerettünk volna!
Köszönöm, hogy válaszoltatok a kérdéseimre! További sok 
szép, élményekben gazdag és sikeres évet kívánok nektek, 
hogy minnél több ismeretet és tudást szerezzetek magatok-
nak!

Tóth Kitti

Tisztelt Adózó Állampolgár!

A Rákóczi Néptáncegyüttes köszönetet mond mind-
azoknak, akik személyi jövedelemadójuk

1 %-át felajánlották az egyesületnek.
Az összegyűlt 84 123 Ft-ot a néptáncos gyerekek ruha-

tárának fejlesztésére fordítjuk.

Egyesület vezetősége
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Egyesületünk 2005. október 11-én ünnepelte a férfi na-
pot. Hagyomány immár, hogy az egyesület minden év októ-
berében megköszönti férfitagjait. A rendezvény színvonalas
megrendezéséhez a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és 
Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 4. osztályos tanulói is 
hozzájárultak. Felkészítő nevelőjük Hőnyi László volt.
Ezen a rendezvényen kötetlen beszélgetés során a nyári ki-
rándulások, programok, vidám jelenetek is szóba kerültek. 
Öröm volt nézni, hogy ismét sikerült egy jó estét szerezni 
klubtagjainknak. Jó érzés, hogy a mai rohanó világban is si-
kerül egy-egy békés, jókedvű rendezvényt szervezni.

* * *
Októberben két pályázatot hirdet meg egyesületünk az álta-
lános iskolások részére. 
1-6. osztályosoknak: „Karácsony a mi családunkban” 
7-8. osztályosoknak: irodalmi vetélkedő, melynek témája az 
aradi vértanúk élete és az 1849. október 6-ai események.
Az irodalmi vetélkedő összeállításában nagy segítséget kap-
tunk Hellenpach Rozália könyvtárostól. Köszönjük!
Mindkét verseny eredményhirdetésére és díjazására az isko-
lai karácsonyi ünnepségen kerül sor.

Komárominé Kovács Katalin
vezető

BEROE-hírek

II. Rákócz Ferenc Nyugdíjasklub az idén is megrendezte az 
immár hagyományossá vált idősek világnapját szeptember 
24-én a sportcsarnokban.

Vendégeink voltak:
Iváncsik Imre politikai államtitkár, Tokajiné Demecs Katalin 
a megyei közgyűlés alelnöke, Dr. Füle István országgyűlési 
képviselő, Csüllög Gábor az MSZP helyi szervezetének ve-
zetője, Kármán István alpolgérmester, Önkormányzati kép-
viselők – Szurgyi Mihály, Terenyei Attila, Novák Gyula, a 
Falugondnokság Kft. vezetője – Nagy József, intézményve-
zetők, civil szervezetek vezetői és tagjai. Elfogadta meghí-
vásunkat Jászszentandrás, Túrkeve, Kenderes, Kunmadaras, 
Kunszentmárton, Mesterszállás nyugdíjasklubjai, a szolnoki 
Béke Klub, valamint rákóczifalvai lakosok.
A rendezvény műsorvezetője Pálinkás Györgyné Marika 
volt.

A megnyitó után Nádas Imréné klubvezető köszöntötte a 
megjelent vendégeket. Ünnepi köszöntőt mondott Iváncsik 
Imre, Tokajiné Demecs Katalin és Kármán István. A köszön-
tők után elfogyasztottuk az ebédet, melyet Csüllög Gábor és 
csapata készített. Köszönjük nekik.
Ezek után megkezdődött a kulturális műsor, melyben a ven-

dégklubok és a vendéglátók bemutatkozhattak sok nótával, 
paródiával, tánccal. A szórakoztató műsort Farkas Rozika 
magyarnóta- és operetténekes, Simon Ferenc magyarnóta-, 
operett- és sanzonénekes, Kovács Mihály prímás és Kállai 
Gábor zongoraművész fergeteges hangulatú előadása zárta. 
A talpalávalót Ábel Tibor szolgáltatta.

A Rákóczi Lap hasábjain szeretnénk megköszönni az 
önkormányzatnak, a képviselőknek, a vállalkozónak, a Fa-
lugondnokság Kft.-nek, az Integrált Szabadidő Központ és 
a könyvtár dolgozóinak, a civil szervezeteknek és az intéz-
ményeknek a maximális segítségnyújtást, anyagi támoga-
tást, a csodálatos tombolatárgyakat, a nagyon szép színpadi 
dekorációt, és akárkinek vagy bárkinek, aki hozzájárult a 
rendezvény sikeréhez – akár munkájával is. 
A II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjasklub tagjai és vezetősége ne-
vében köszönjük!

Bóka Sándorné
vezetőségi tag

Idősek világnapja

Ötvenmillió felnőttképzésre
Sikeresen pályázott a Művelődési, Sport, Szabadidő Köz-
pont és Könyvtár a Humánerőforrás-fejlesztési Operatív 
Program (HEFOP) támogatására.

A pályázat célja bekapcsolódni a felnőttképzés rendszeré-
be és ennek kapcsán lehetőséget teremteni a szakmát adó 
képzésekre, a kistérségen belül a munkaerő-közvetítésre.
Együttműködő partnerekkel (Debreceni Regionális Kép-
zési Központ és a Hild Viktor Városi Könyvtár és Műve-
lődési Központ) 49.177.440 forintot nyert az intézmény, 
és ezzel, fő pályázóként a kistérség felnőttoktatási köz-
pontjává válik.
A program 2006. januárjában indul – részletes tájékozta-
tást egy későbbi lapszámban teszünk közzé.

Mesemüsor a Varsány Közösségi Házban
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KÖZÖSSÉGI HÁZ HÍREI

Zenekar neve: Stonehenge
Alakulás helye, idelye: Veszprém, 1992
Album címe: Angelo Salutante (Angyali Üdvösség)
Kiadó: Nail Records
Kiadás éve: 2001.
Web: http//go.to/stonehenge

AJÁNLÓ

Álomszép muzsika árad a 
hangfalakból. Remény és re-
ménytelenség, öröm és bánat, 
boldogság és fájdalom jellemzi 
ezt a zenét. Ezek a mindennap-
ok apró ajándékai.
Stílusát tekintve progresz-
szív rock-metal a játék neve, 
ám ezek a címszavak kevéssé 
mutatják meg, milyen is va-
lójában. Közhely, de tényleg 
hallani kell!

Csodálatos, azonnal bevésődő dallamok (de nem negédes 
vagy csöpögős) és dühös, kemény zenei betétek váltják egymást 
jól kiegészítve. Előre figyelmeztetek mindenkit, ezt a zenét csak
úgy lehet hallgatni, ha kizárják a külvilágot, és elmerülnek a rész-
letekben! Kezdheti mindenki a gyönyörű borítóval, amin Bóta 
Balázs gitáros rendkívül kifejező fotói találhatóak. Aztán lehet 
folytatni a kidolgozott, komplex és érzelemteljes zenével! Balázs 
kitűnő ritmus- és szólójátéka önálló stílussal bír, a dalok egyik 
fő szerzője, a csapat lelke. BZ (Bátky Zoltán énekes) hangja, 
magával ragadó előadói stílusa az együttes fő védjegyévé vált, 
szövegírói vénája pedig költőkével említendő egy lapon. Ilyen 
tiszta, érzelmekkel teli hanggal nem sokan rendelkeznek, nem is 
csoda, hogy a szolnoki Denevér tehetségkutató versenyen az év 
énekese díjat hozta el.

Baki Ádám zongorista filmzenéket ír, más műfajokban is
rendszeresen kipróbálja önmagát. A ritmusszekcióról (Temesi 
Bertalan basszusgitár, Szabó Kristóf dobok, ütősök) pedig csak 
szuperlatívuszokban lehet beszélni. Ma mindketten a Mindflower
nevű jazz formáció tagjai.
Sok fantasztikus lemezt hallottam már, de az Angelo Salutante-
ban van valami plusz. Nem tudom mi, de hallgatása közben 
valami különleges érzés fog el. A korai dalok a zenei finomítá-
sokkal, a hangulatos szintitémákkal és BZ szövegeivel teljesen 
új értelmet kaptak. A hangzás sem semmi, az album kimondottan 
jól szól, a HSB stúdió és Hidasi Barna hangmérnök garancia a 
minőségre!

Ez az a muzsika, amire rá lehet fogni: mindenek felett áll. 
Sem az idő, sem a világ változásai nem fogják csorbítani e lemez 
érdemeit. Bátran merem ajánlani mindazok figyelmébe, akik sze-
retik a rockzenét, de azoknak is, akik éppen nem, akiket érdekel 
egy gondolatokkal teli varázslatos lemez, vagy csak kíváncsiak, 
mi van a trendeken túl.

Mondi

INTÉZMÉNYI HÍREK

Rákóczifalván hosszú évek óta működik a Házigondozó 
Szolgálat, mely az idős, segítségre szoruló emberek minden-
napjait könnyíti meg. Képzett gondozónők segítik a személyi 
higiéné megtartását, az ügyintézést, a  bevásárlást, adott eset-
ben a  lakókörnyezet rendben tartását.
Lehetőség van az ebéd házhoz szállítására is, mely elsősor-
ban a hozzátartozókat nyugtatja meg. Szolgáltatásunk térítési 
díj köteles, melynek értéke függ a nyugdíj összegétől:
Gondozási díj: 200 Ft/óra
Ebéd: 407 Ft/ adag
Várjuk mindazon idős emberek, illetve hozzátartozóik jelent-
kezését, akik számára szolgáltatásunk segítséget jelentene!
Elérhetőségünk: 
Egyesített Szociális Intézmény, Rákóczfalva, Kossuth út 13.
Telefon.: 56/441-010, 56/584-057
Ügyfélfogadás: 
hétfőtől csütörtökig 7.30-tól 16 óráig, pénteken 7-től 13 órá-
ig

 

TÁJÉKOZTATÓ
Rákóczifalván 2000. novembere óta működik a Támogató 
Szolgálat, mellyel a fogyatékkal és segítséggel élő em-
berek életét szeretnénk megkönnyíteni. Célunk, hogy ők 
is ugyanúgy elérjék a szolgáltatásokat, mint egészséges 
társaik.

Szolgáltatásaink:
- tanácsadás, érdekvédelem, életvezetési tanácsok
- személyi segítés, melybe beletartozik a fizikai ellátás és
a szociális ügyintézés
- szállító szolgálat, mellyel ügyeik intézését könnyítjük a 
községen belül és a városban (orvos, ügyintézés ...)

A szolgáltatás térítési díj köteles, melynek értéke függ a 
nyugdíj összegétől:
- gondozási díj: 200 Ft/óra
- szállítás: községen belül 80 Ft/alkalom
                  távolsági: 30 Ft/kilométer

Elérhetőségünk: 
Egyesített Szociális Intézmény
Támogató Szolgálat
Rákóczifalva, Kossuth u. 13.
Telefon: 56/441-010
Ügyfélfogadás: 
hétfőtől-csütörtökig 8,00-16,00 óráig
péntek 8,00-13,00 óráig

Tisztelt rákóczifalvi időskorúak és hozzátartozóik!
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I N T E R J Ú

Túróczi Imrével 
készítettem interjút 
(akit mindenki csak 
Túróczi Iminek is-
mer), aki nemcsak 
a községi rádió éle-
tében vesz aktívan 
részt, hanem már 
Szolnokon is hallat-
ja a hangját. Erről 
beszélgettem vele.

-Mióta érdekel a rá-
diózás?
-Tula jdonképpen 
azóta, mióta leg-
először rádióműsort 

hallottam. Elég régóta foglalkoztat a rádiózás, amit már 
általános iskolában is kipróbálhattam. A Szandaszöllősi 
Általános Iskolába jártam, ahol nyolcadik osztályban a 
barátaimmal mi vezettük az iskolarádiót, így hamar bele-
kóstolhattunk mindnyájan a rádiózásba. 2002-ben országos 
iskolarádió versenyt is nyertünk, mi lettünk az év diákrá-
diósai.
- Mit jelent ez a számodra: hobbi vagy esetleg már mun-
ka?
- Lehetőségeimhez képest egyelőre csak hobbi szinten tu-
dom űzni a tanulás és iskola mellett, de a későbbiekben 
majd ezzel szeretnék foglalkozni.
- Milyen sűrűn lehet téged hallani a Rákóczi Hírmondó-
ban?
- Szombatonként, délután 14-18 óráig van műsorom, amit 
immáron 4 hete egyedül vezetek, mivel a kollégám idő hi-
ányában nem tudott erre több időt szakítani.
- Vasárnaponként a szolnoki Aktív Rádióban is lehet téged 
hallani. Hogyan kerültél be ebbe a műsorba? 
- 2004. novemberében a szolnoki középiskolák mutatkoztak 
be az akkori nyolcadikosoknak, hogy segítsék a döntést a 
tanulmányaik folytatásában. Így az iskolám képviselőjeként 
vehettem részt a műsorban. Az adás végén úgy búcsúztak 
el tőlem, hogy: „várunk máskor is”. Azóta rendszeresen 
vagyok itt hallható. A vasárnapi időpont március óta van, 
délután 5-től este 7-ig tart az Aktív Triumvirátus műsor, ami 
egy laza, szórakoztató, élő kívánságműsor. Eddig csak pozi-
tív visszajelzéseket kaptunk.
- Szabadidődben mely tevékenységeket űződ még szívesen?
- Az internetezés meghatározó az életemben, mivel ren-
geteg emberrel tartom elektronikus úton a kapcsolatot. 
Emellett azt gondolom, hogy aki több órát internetezik a 
nap folyamán, annak megváltozik az életstílusa, felgyorsul 
az élete, sokkal naprakészebb lesz a világ dolgaiban, és ez 

nagyon fontos, meghatározó egy-egy rádióadás során is.
- Hol tanulsz most?
- A Vásárhelyi Pál Közgazdasági Szakközépiskola tanulója 
vagyok immár harmadik éve.
- Vannak a továbbtanulásban (a rádiózás mellett) konkrét 
terveid?
- Egyre többet gondolkozom ezen, mivel lassan eljön a dön-
tés ideje. Az biztos, hogy először valamilyen biztos állást 
eredményező iskolát fogok elvégezni, mivel a rádiózás ön-
magában kevés. Kell egy biztos háttér, ami mindig ott van 
mentsvárként. Soha nem lehet tudni az ilyen szakmában, 
hogy mit hoz a jövő. Ha az ember olyat mond, ami miatt 
rögtön elbocsátják, és emiatt más rádiónál sem alkalmazzák, 
csak lóg a levegőben. Ezt nem szabad hagyni, erre fel kell 
készülni, de ennek ellenére biztos, hogy a médiában szeret-
nék elhelyezkedni.
- Köszönöm a beszélgetést! A céljaid eléréséhez további ki-
tartást kívánok!
- Köszönöm szépen. Hasonló jókat kívánok mindenkinek.

Hably Dóra

Bemutatjuk Túróczi Imit

JÁTÉK A BÖLCSŐDÉNEK
A községi bölcsőde felhívással fordult a kisgyer-
mekes szülők (és minden segíteni tudó) felé, hogy 
megunt játékaikat, könyveiket szívesen átvennék az 

intézmény részére. 
Sajnos, nagyon kevesen figyeltek fel a felhívásra.

Ezúton is szeretnék megköszönni mindazoknak, akik fá-
radságot nem kímélve elvitték feleslegessé vált játékai-
kat, mesekönyveiket. Külön köszönet a videómagnóért!
Az intézmény továbbra is várja a játékokat és meseköny-

veket a bölcsis gyermekek részére!
A bölcsőde dolgozói
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EZ IS, AZ IS

Ősz, szüret, szőlő, must ….. . Ha folytatjuk a sort, előbb 
utóbb eljutunk a szüreti asztal főételéhez, aminek valószínű-
leg köze van a szőlőhöz. Ehhez szeretnék valamiféle ötletet 
adni az újság kedves olvasóinak.

Borjúborda vincellér módra
Hozzávalók: 4 szelet borjú- vagy sertésborda, 2-3 evőkanál 
liszt, 30 gr. vaj, 2 evőkanál olaj, 2 dl. félszáraz fehérbor, 800 
gr. csemegeszőlő, 3 cl. konyak, 1 babérlevél, só, bors. A már-
táshoz: 30 gr. vaj, 4 dl. testes vörösbor, 1 evőkanál kristálycu-
kor, 2 evőkanál borecet, 1 evőkanál ételkeményítő, só.

A húst szelíden kiverjük, fél órára besózzuk, megtörölget-
jük, lisztbe
 forgatjuk. A vajat az olajjal felforrósítjuk, a hússzeleteket 
mindkét oldalukon hirtelen elősütjük, meghintjük egy kevés 
frissen őrölt borssal, aláöntjük a bort, hozzáadjuk a babérle-
velet, és fedő alatt, olykor megforgatva puhára pároljuk, végül 
fedő nélkül hagyjuk, hogy a leve csaknem elfőjön. Mellédob-
juk a megmosott, leszemelt szőlőt, és néhány percig – nem 
keverve, hanem csak rázogatva a lábast – együtt pároljuk. Le-
húzzuk a tűzről, nyakon öntjük a konyakkal és néhány percig 
fedő alatt pihentetjük.
Közben elkészítjük a mártást. A vajon barnára pirítjuk a cuk-
rot, felöntjük borecettel és a borral, egy kevés sót adunk hoz-
zá, erős tűzön fedő nélkül a felére forraljuk. A keményítőt 
elkeverjük 2-3 evőkanál hideg vízzel, a mártáshoz keverjük, 
és most már csak éppen egyet forralunk rajta, hogy besűrű-
södjön.

A hússzeleteket előmelegített tálra fektetjük, melléjük-kö-
zéjük halmozzuk a szőlőt. A pecsenyelét a mártáshoz szűrjük, 
erőteljes mozdulatokkal elkeverjük, egy részével bevonjuk a 
húst, a többit a szőlőre locsoljuk, vagy előmelegített csészé-
ben külön tálaljuk.
   
Itt az ősz és a szüret, de van aki a sört szereti. Ne maradjon 
olvasóink sörkedvelő része se főétel nélkül. Számukra a kö-
vetkező ötletem van:

Sörös-mustáros sertés
Hozzávalók: 50 dkg. sertéskaraj, 1 üveg világos sör, 1 nagy 
fej vöröshagyma, 3 gerezd fokhagyma, 1 evőkanál mustár, 1 
kávéskanál pirospaprika, 5 dkg. margarin, só.

A kicsontozott sertéskarajt vékony szeletekre vágjuk és 
besózzuk. A sörbe belekeverjük az összezúzott fokhagymát, a 
lereszelt vöröshagymát, a mustárt és a pirospaprikát. Ebben a 
páclében, fedő alatt, hűtőszekrényben érleljük a húst legalább 
egy éjszakán át. Másnap a húst lecsurgatjuk és forró margari-
non mindkét oldalát átsütjük, majd a páclevet ráöntjük és pu-
hára pároljuk. Vegyeskörettel vagy burgonyapürével tálaljuk. 

        Jó étvágyat!                                                      F.M.Zs. 

Szüreti finomságok
Október 26. Dömötör napja

A Dömötör nap is őszi pásztor ünnep. Elsősorban a keleti orz-
szágrészen Dömötör a pásztorok védőszentje, patrónusa. Nap-
ját – október 26-át – juhászújévnek is nevezték, mert sokfelé 
ekkor számoltak el a juhászok gazdáiknak. A pásztorok az évi 
elszámolást követően egy, gyakran több napon át tartó mulato-
zást rendeztek. Ezt a Dömötör-napi vigadozást juhászbálnak, 
juhásztornak, juhdérmációnak, dömötörözésnek is nevezték.

November 1. Mindenszentek napja
Egyházi ünnep, azon szentekről emlékeznek meg, akiknek 
nincs külön emléknapjuk az egyházi naptárban. Az ünnep 
kezdete a VII. századra nyúlik vissza. Ekkor adományozta 
Phokasz császár IV: Bonifác pápának az i. e. 27-ben épült 
Pantheont, amelyet az összes római istenek tiszteletére építet-
tek, ezért sok fülkével láttak el, amelyekbe az istenek szobrait 
állították. IV. Bonifác pápa a pogány Pantheont keresztény 
templommá alakította át és Szűz Mária, valamint a vértanúk 
tiszteletére szentelte fel. 

Jeles napok

November 2. Halottak napja
A természet őszi elmúlásának idején a Föld számos népe idé-
zi fel a halottak emlékét. Az ilyenkor elterjedt gyertyagyújtás 
mágikus szokást idéz. Arra szolgál, hogy a sírjukból kiszaba-
dult lelkek visszataláljanak a helyükre és ne kísértsék az élő-
ket.

November 11. Márton napja
Szent Mártonnak – a püspöknek – Magyarországon is jelentős 
kultusza alakult ki, mivel Pannóniában – Győrszentmártonban 
vagy Szombathelyen – született. Szombathely szülöttének te-
kinti.
Márton napja az ősz és a tél határmezsgyéjén áll. Pogány 
őseink minden nagy változás kezdetén áldozatot mutattak be. 
Ezek az áldozati szokások tél kezdetén elsősorban  Márton 
napjához kapcsolódtak. Az emberek hízott libákat ajánlottak 
fel a pogány időisten számára. Talán ebből is ered a lúd szere-
pe Márton-napon.
„Aki Márton-napon libát nem eszik, egész éven át éhezik” 
– tartotta a mondás.

F.M.Zs.
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Esti mese felnőtteknek

E L M É L K E D É S

Van-e okuk fiataljainknak az itthonmaradásra, legyen az
szakmunkás, vagy diplomás? Mit kínál nekik szülőfalujuk 
(városuk)? A családalapítás mennyire foglalkoztatja őket?
Cikkünkben azt szeretnénk boncolgatni, hogy mennyi fiatal
költözik a falunkból, vagy talán a megyéből is pusztán a mun-
kalehetőség hiánya miatt!
Riportalanyaim talán megadják a választ a kérdéseinkre.
Az idősebb generációtól azt hallottam, hogy úgy 30 évvel 
ezelőtt, ha valaki dolgozni akart, az el tudott helyezkedni, il-
letve aki nem dolgozott azt megbüntették. A mai világban aki 
nagyon akar sem mindig kap munkát (végzettségéhez mél-
tót)! A fiatalok a jobb megélhetés reményében vándorolnak
el, többnyire a fővárosba (külföldről nem is beszélve).
Visszajönnek-e ezek a fiatalok?
Akik viszont maradnak, megtalálják-e számításaikat itt?
Ismerős fiatalokkal beszélgettem erről a témáról és így talál-
tam rá egy Hölgyre. Akit most nevezzünk Adélnak. Közép-
iskolai tanulmányait Szolnokon a Vargában vitte véghez. A 
családjának sajnos nem volt meg az anyagi lehetősége a to-
vábbtanuláshoz, ő úgy gondolta, hogy elhelyezkedik, és majd 
levelezőn folytatja tanulmányait. Álmaiban a jogi diploma 
megszerzése szerepelt!

A terv mint olyan, szép volt, csak megvalósítani nem tudta, 
munkát ugyanis nem kapott. Persze elmehetett volna takaríta-
ni, vagy bolti eladói tanfolyamra! (Valljuk be nem épp a jogi 
diploma felé vitte volna a sors.) Adél döntött: egy pár barátnő-
jével felköltözött Pestre és ott próbáltak szerencsét. Viszony-
lag rövid idő után talált munkát egy pénzintézetben. Ugyan 
a jogi egyetemet még nem kezdte el, de a számítását egy jó 
munkahelyről, megtalálta. Állítása szerint ő már nem fog visz-

szatelepülni a megyénkbe, az egzisztenciáját ott építette ki, ott 
talált új barátokat! Látogatóba hazajön, de már megy is vissza 
az új életébe.!

Talán csak a kaland miatt próbálnak szerencsét, vagy ne-
tán tényleg ilyen rossz a helyzet a megyénk munkaerő-piacán? 
De talán menjünk tovább. Lehet, hogy nem is kell félnünk a 
falvak elöregedésétől? Vannak fiatalok, akik el sem tudják kép-
zelni életüket távol, gyermekkoruk meghatározó élményétől. 
Ők azok, akik itthon is megtalálták számításukat, családot ala-
pítottak, bár nem könnyű a helyzetük, de bizakodóak a saját 
és gyermekeik jövőjét illetően. Egy ismerős fiatal pár elárulta,
hogy ők tősgyökeres lakosok, ide köti őket minden, a gyermek-
koruk ezer meg egy élménye: kezdve az iskolai táborozással 
a Balatonnál, bezárólag a kamaszkori csínytevésekig minden 
és persze mindenki.! Nekik ugyan van munkájuk, de sajnos 
ők sem a végzettségüknek megfelelően tudtak elhelyezkedni! 
Ennek ellenére elégedettek az életükkel és boldogan nevelik 
csemetéiket.

A statisztika azt mutatja, hogy falunkban a lakónépesség 
1980-ban 5463 fő volt. Ez a szám 1990-re 5393 főre csökkent, 
viszont a 2001-es népszámláláskor a településen már 5574-en 
éltünk. A népesség gazdasági aktivitása ’90-ben viszont maga-
sabb volt mint az azt követő népszámláláskor! Akkor a munka-
nélküliek száma 37 fő volt 2001-ben pedig 347 fő! 
Szóval visszatérve a fő témánkhoz, egy a lényeg – a munkahey-
lyek hiánya! Sokan megoldást várnak az uniós csatlakozásunk-
tól, mások pedig az idő múlásától! Mikor és hogyan fog ez a 
helyzet megoldódni, azt még nem lehet tudni, de fő a pozitív 
gondolkodás, bár abból nem lehet megélni! 

(Folytatás a következő számban)

Menni vagy Maradni!

Egyszer volt, hol nem volt a nagy dombságon is túl, volt 
egy kis falu. Ebben a falucskában lakott egy öreg paraszt ember. 
Magányosan, mogorván éldegélte mindennapjait, zsörtölődve 
mindenen és mindenkin. Történt egy napon, a szomszéd telken 
nagy nyüzsgés támadt! Egy fiatal pár érkezett, két picivel az oldalán,
mértek, tervezgettek és boldogan álmodták jövőjüket! Akkor még 
nem is sejtették, hogy nem sokáig lesznek ilyen boldogok, mivel 
az öreg szomszéd nem nézte jó szemmel, hogy fiatalok költöztek a
szomszédságába! Ezért főhősünk panasszal fordult a királyhoz, ad-
jon érvényt az ő akaratának, mégpedig úgy, hogy a szomszéd telek 
maradjon üresen! A bölcs király megkérdezte az öreg embertől: 
Áruld el miért akarod, hogy így döntsek? 

Uram Királyom a szomszéd ház eltakarja a napot a virágos 
kertemtől! – mondta el aggályát az öreg. A bölcs király rövid idő 
után így válaszolt: Döntésem a következő, a Fiatalok építkezhet-
nek! Te pedig, mivel ilyen önző voltál, megkeserítve a szomszéd-
jaid életét, büntetésül kényszermunkára ítéllek a szomszédjaid 
portáján, míg fel nem épül a ház segítened kell az építkezésen!

A fiatalok felépítették a házukat és boldogan éltek, amíg meg

nem haltak!
Itt a mese vége, fuss el véle!

De talán tudják, hogy nem azért írtam meg ezt a mesét, mert el akar-
tam Önöket altatni, hanem mert fel szretném hívni figyelmüket egy
régi magyar közmondásra, mely így szól: Rossz szomszédság török 
átok! Történetem lehetett volna mese is, de sajnos igaz! Persze a 
büntetés és a boldog vég még várat magára! A történetbeli fiatal pár
már hat éve szenved az idős szomszéd rögeszméitől! Fenyegetések, 
rongálások, telefonos zaklatások sora árnyékolta be életüket, és ők 
tűrtek. Az első években azt gondolták, a Bácsika majd megunja és 
lecsillapodik. De csalódniuk kellett. Az idős szomszéd nem adta fel 
és az összes felügyeleti szervnél feljelentette a Fiatalokat! Persze 
eredménytelenül, mert mindenhol elutasították a panaszát, még a 
bíróságon is. Sajnos a hatóságok is tehetetlenek, a rosszindulatra 
még nem hoztak paragrafust!
Engedjék meg, hogy záráskén, vagy üzenetként még egy magyar 
közmondással búcsúzzak:
ISTEN NEM VER BOTTAL!

Az oldalt Majorné Pásztor Zsuzsa írta

Avagy megtalálja-e számítását egy pályakezdő fiatal a megyénkben?!
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Rákóczifalva történetének egy újabb mérföldkövén vay-
gyunk túl és azt hiszen, nem átgondolt és főleg nem megala-
pozott konferenciát hallhattunk. Miért gondolom így?

Felötlik bennem egy gondolat, én, aki szereti a Varsány 
romjait és vigyázok az ott talált töredékekre, megbeszéltük-
e Rákócziújfalu, Tiszavárkony, Vezseny, Martfű vezetőivel, 
hogy Ők nem tartják-e elődjüknek az eltűnt települést?
Hiányolom és nem tartom etikusnak, hogy nem hívtuk meg 
legalább a vezetőket. Nem egyértelmű, hogy mi vagyunk az 
utódok, azért is, mert nem ráépültünk tárgyi emlékeinkre, 
ami a falu területén és ott volt található, még mindig nem 
látható nálunk semmi. Ezt a problémát már 125 éve nem tud-
juk megoldani.

Az, hogy visszarepültünk majdnem Szent István korába, 
óriási terhet ró ránk, mert nekünk ezt a 930 éves történelmi 
szellemet kellene magunkra ölteni és úgy élni, hogy hitelesek 
legyünk az ide érkezők előtt. Nagyon nehéz elhinni rólunk, 
hogy kibírjuk a kritikát. És meg tudjuk értetni a vendégeink-
kel, a majd 1000 év nyomtalanul múlt el felettünk?
Hozzám érkező vendégek hiányolják azt a nem ma keletkező 
gondot: „Nálatok semmit nem tudunk megnézni.” Érezhető 
a faluban élőkben, valami nem tud elindulni ezen a téren. A 
múlt és a kultúra fontossága csak nyomokban látható. A nép-
tánc profi fiatal művelőire legalább olyan szükségünk van,
mint a rádióra, amit még mindig nem fedeztünk fel és persze 
az itt élő „amatőr” művészeinkre.

Az, hogy kapkodunk, már a Rákóczi kastély, Kurucok 
próbálkozásainál látható volt. Most Varsány világít rá, össze 
kell tartanuk és bármennyire nehéz lesz, együtt tudunk csak 
először felébredni, mert már nem szocializmus van, ahol 
majd elleszünk valahogy van, hanem kemény, a Nyugat-Eu-
rópából özönlő új világ.

Aztán dolgozni úgy, hogy az eredmények jöjjenek, csak 
ezután jön a közös öröm. Ha ezt nem tesszük meg és kis-
csinyes érdekek törnek utat, nekünk Varsány a végzetünk 
lesz és nem elődünk. Ezt jó lenne ha nem a Rákócziújfalusi 
Törvény halmon szórnák a fejünkre a régi Varsányiak, ahol 
annak idején ítélkeztek.

Balázs Antal

Végzet vagy Varsány
I. A „Koldusok országa” nevű hurrikán fog végigsöpörni raj-
tunk.

II. Kazinczy díjas Bea asszonyunk Grétsy Lászlóval együtt 
készít műsort a magyar nyelv szépségéről.

III. A B.B. és a V.V. sztárjai kiadják néhány lapos könyvüket 
„Még kivel nem feküdtem le” címmel.

IV. Ganxta Zolee és a Dopman korunk két hősének harcáról 
egy kezdő, valami Eszteházy ír drámát.

V.  Az Országházban a képviselők ülőhelyére beépítik a Háry 
János típusú süketítő robotokat.

VI. A kommunizmus célja a pénz megszüntetése volt, ne-
künk már sikerül az értékét.

VII. A gázáremeléssel elégedetlenkedők az Északi-sarkon 
telelnek ki, a nyugdíjasok saját házukba fagynak bele.

Balázs Antal

Nostradamus  Élet és kultúra 2006.

 
- Én különb vagyok, mint a többi ember, mert belőlem csak 
egy van, a többiből pedig sok. 

- Amiről azt gondolod, hogy mások gondolják rólad, azt Te 
magad gondolod saját magadról. 

-Okos pilóta alagútban nem katapultál... 

-A titoktartás egy olyan szilárd halmazállapotú anyag, amely 
alkoholban oldódik. 

- Muszáj mindig megoldást találni? Nem élvezhetnénk egy 
kicsit a problémát? 

Aranyköpések 
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 2006.márc.27-én lesz II. Rákóczi Ferenc születésének 
330. évfordulója. Községünk névadójának e kerek évfordu-
lójáról ünnepélyesen fogunk megemlékezni. A REBKö már 
megtette javaslatát. A hátralévő 6 hónapot II. Rákóczi Fe-
rencről szóló ismeretek bővítésére kellene felhasználnunk. 
Ha Önök is helyesnek tartják, minden lapszámhoz küldök 
egy-egy rövid szöveget, amelyet a fejedelem Emlékíratok, 
és a Vallomások c.írásából válogatok ki. E szövegek érté-
két az adja, hogy ő maga írta életének fontos fordulatairól, 
döntéseit megelőző töprengéseiről, és tetteiről. Ha minden 
számban ugyan azon az oldalon jelenne meg, figyelmet
keltene, és az emberek szívesen elolvasnák.Én csak akkor 
írok hozzá egy-két mondatot, ha nélküle a megértés gondot 
okozhatna.

Üdvözlettel: Páldi András

A Thököly-féle kuruc sereg sorozatos veresége miatt, és 
az ország megszállására törekvő császári csapatok elől Thö-
köly Imre maga is menekülni kényszerült. Felesége, Zrinyi 
Ilona a Rákóczi család régi várában Munkácson maradt két 
gyermekével, a 9 éves Ferenccel és a még fiatalabb  Juli-
annával. II. Rákóczi Ferenc évtizedek múlva így emlékezik 
a “Vallomások”-ban az ostrom kezdetéről (1685. nov.)   és 
végéről (1688.jan.):

“Nem sokkal Thököly távozása után a német hadsereg 
megérkezett várunk ostromlására. Anyám mellett maradt 
Thököly kancellárja, Absolon, egy éleseszű, egyszersmind 
gonosz lelkületű férfi... és Radics András tanácsos, egyik
politikai, másik katonai ügyek intézésére. Anyám bátor és 
valóban férfias lelkülettel vette tudomásul, hogy közeled-
nek üldözői, és a vár megadását kérőknek azt felelte, hogy 
ő árváinak gyámja, akiknek várába ő bárki ellen irányuló 
ártó szándék nélkül vonult vissza, és hogy nem adhatja át 
várukat, melyet senki sem követelhet tőlük jogosan. Ezért 
mindenféle viszálykodástól távol óhajtja tartani magát, mert 
ha bárki most említett árváinak javát erőszakkal el akarná 
rabolni, akarata ellenére fog kényszerülni az erőszak visz-
szaverésére, s ezt valóban a következő három évben férfias
lelkülettel meg is tette. Ugyanis az egész hároméves időszak 
alatt a német sereg ezt a várat részben hosszantartó ostrom 
alatt tartotta, részben  ágyúkkal és tüzes bombákkal meg-
rakott mozsárágyúkkal igyekezett megadásra kényszeríteni, 
de hasztalan volt minden igyekezetük. Bevallom, gyönyör-
ködve nézegettem a hegy magasságából csaknem minden-
nap a csatározásokat, és a nagyobb, elég erős harci megmoz-
dulásokat is, és ezért olykor keményebb eszközökkel kellett 
engem kényszeríteni a humán tanulmányokhoz, melyeknél 
nem szívesen időztem.”

Absolon és Radics András - látva, hogy Thököly nem 
tudja Munkácsot felszabadítani - “közös elhatározással meg-
állapodtak abban, hogy megfeledkezvén saját hűségesküjük-
ről, megszerzik a németek jóindulatát, és ezt a végső elhatá-
rozást elküldik a várat körülzáró császáriak parancsnokához, 
Caraffához,és megígérik a vár megadását olyan föltételek-
kel, amelyekről úgy vélik, hogy ilyen körülmények között az 
az ő érdekeiket szolgálják.A nem várt esemény fölötti örö-
mében Caraffa az árulók kívánságainak megfelekően dön-
tött az ügyben.Ez az árulók részéről annyit jelentett, hogy 
megkezdték az élelmiszer és hadianyag elpocsékolását, ezért 
nemsokkal később a létszükségletek hiányától szenvedve 
elcsigázódott, és olykor zavargott az őrség. Ezt végül egy 
gyűlés összehívásával és bölcs tanácsokkal anyám lecsilla-
pította, de végül is nem tudván szembeszállni az önként elő-
idézett  és  szántszándékkal okozott éhséggel, arra kénysze-
rült, hogy beleegyezzék a gonoszok tervébe, és megegyezés 
született a vár megadásának kívánatos módjáról az említett 
Caraffával... Arra emlékszem, hogy kevéssel később anyám 
panaszkodott a megadás meg nem tartott pontjai miatt, de 
leginkább akkor zúgolódott, amikor néhány hét elteltével a 
császár parancsa arra kényszerítette, hogy velünk együtt tá-
vozzék árváinak birtokairól,és Magyarországról menjen el, 
mert Bécsbe szólították.”

Tisztelt szerkesztőség!

 Első levél
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Egy nap a favágó egy a folyó fölé behajló ágat kezdett 
el levágni. Hirtelen a favágó baltája beleesett a vízbe. A fér-
fi olyan keservesen sírva fakadt, hogy megjelent előtte az
Úristen maga. Megkérdi a szegény embert, hogy mi az oka 
a reménytelenségének? A favágó elmeséli, hogy a baltája 
beleesett a vízbe. Legnagyobb meglepetésére az úristen be-
levetette 
magát a habokba, és feljőve a kezében tartott egy színarany 
baltát. 
- Ez volt a te baltád, kérdezte a szegény embert? A favágó 
azt válaszolta: 
„Nem.” Az úristen visszaugrik a vízbe, és visszatérve kezé-
ben tartott egy ezüst baltát. 
- Ez volt a te baltád, kérdezte a szegény embert? A favágó 
azt válaszolta: 
„Nem.” - Az úristen visszaugrik a vízbe, és visszatérve ke-
zében tartott egy acél baltát. 
- Ez volt a te baltád, kérdezte a szegény embert? A favágó 
azt válaszolta: 
„Igen.” 

Az úristent mélyen meghatotta szegény ember becsüle-
tessége, és neki adta mind a három baltát. A favágó határta-
lan örömmel tért haza. 
Néhány nappal később a folyón csónakázott a favágó és a 
felesége, mígnem az asszony beleesett a vízbe, és elmerült. 
A favágó keserves sírására megint megjelent az úristen. 
Megkérdezte az embert mi az oka a bánatának. A favágó 
elmesélte, hogy most a felesége esett be a vízbe. Az úristen 
most is belevetette magát a habokba és hamarosan vissza-
tért, s kezében hozta Jennifer Lopezt. Mikor megkérdezte 
a favágót, hogy: - Ő volt a te feleséged? az azt válaszolta, 
hogy “igen.” 

Az isten nagyon mérges lett, és dühösen rátámadt az em-
berre. A favágó 
rimánkodva kérlelni kezdte: - Kérlek, bocsásd meg nekem! 
Mit is válaszolhattam volna? Ha azt válaszolom, hogy 
„Nem”, akkor legközelebb a Catherine Zeta-Jones-szal 
térsz vissza. És, ha megint azt válaszolom, hogy “Nem”, 
akkor visszatérsz az igazi feleségemmel. Akkor azt válaz-
szoltam volna, hogy “Igen”. Erre Te jutalmul, mint az előző 
alkalommal, nekem ajándékozod mindhárom asszonyt. De 
én egy szegény ember vagyok, és hogyan is tarthatnék el há-
rom asszonyt. Ez volt az egyetlen oka, hogy én a hazugság 
szégyenét vettem magamra. Ezért mondtam neked elsőre 
„Igent”. 
Mi az erkölcsi tanulsága ennek a történetnek? Ha férfiak
hazudnak, annak oka mindig teljesen tisztességes, és min-
denesetben megmagyarázható. 

Favágó 
AZ EREDETI VERZIÓ: 

A hangya a forró nyarat szorgalmasan végigdolgozta, épít-
gette-szépítgette házát, és élelmet halmozott fel felkészülvén a 
kemény télre. A tücsök úgy gondolta, a hangya bolond, és végig-
mulatta a nyarat. Eljött a tél, a hangya nem fázott és nem éhezett, 
ám a tücsök élelem és szállás híján a hidegben lelte halálát. 
A HUMÁNUS VERZIÓ: 

A hangya a forró nyarat szorgalmasan végigdolgozta, épít-
gette-szépítgette házát, és élelmet halmozott fel felkészülvén a 
kemény télre. A tücsök úgy gondolta, a hangya bolond, és végig-
mulatta a nyarat. Eljött a tél, és a tücsök bekönyörögte magát a 
balek hangyához, ahol tovább mulatozott. 
A MODERN VERZIÓ: 

A hangya a forró nyarat szorgalmasan végigdolgozta, épít-
gette-szépítgette házát, és élelmet halmozott fel felkészülvén a 
kemény télre. A tücsök úgy gondolta, a hangya bolond, és vé-
gigmulatta a nyarat. Eljött a hideg tél, és a nélkülöző tücsök saj-
tótájékoztatót hívott össze azt a kérdést feszegetve, hogyan lehet 
az, hogy míg egyesek kint fagyoskodnak a hidegben, mások 
úgy élnek, mint a hangya. A CNN, az RTL Klub, a TV2 és az 
MTV felvételeket mutatott be a didergő tücsökről, és a meleg-
ben, terített asztal mellett henyélő hangyáról. A világ döbbenten 
konstatálta az égbekiáltó különbséget. Hogyan lehetséges, egy 
ilyen jól fejlődő, épülő országban a tücsköt így sorsára hagyni? 
A NZSZ (Nemzetközi Zöldbogarak Szövetsége) vezetői több 
hírműsorban is “zöldellenes elfogultsággal” vádolták a hangyát, 
és felhívták a figyelmet arra a szomorú tényre, hogy a világon
sok tücsök áldozata ennek a kirekesztő mozgalomnak. Breki, a 
béka, a tücsökkel együtt lépett fel a Mónika Show-ban, és min-
denki könnyekre fakadt, amikor az “Azért Vannak A Zöldbará-
tok” című slágert énekelték. A Köztársasági Elnök és felesége 
egy jótékonysági bálon támogatásukról biztosították a tücsköt, 
és olyan javak juttatását helyezték kilátásba, amiből a tücsök az 
előző kormányzati ciklusban kimaradt; ahogy a miniszterelnök 
fogalmazott: “...hogy ne süvölthesenek újra az előző rendszer 
szelei”. Több politológus a “Mélyvíz” adásában kifejtette, hogy 
a hangya a tücsök kárára szépen meggazdagodott, és egyúttal 
az ilyen tipusú jövedelmek elvonását célzó adójogszabály szük-
ségességét hangoztatták az “egyenlő közteherviselés” szellemé-
ben. Végül, az “Egyenlő Esélyeket Az Anti-Zöldekkel” szerve-
zet hathatós közreműködése nyomán a hangyát visszamenőleges 
hatállyal megbírságolták, mert nyári munkái közben nem foglal-
koztatott elegendő számú zöld bogarat, adótartozásait behajtot-
ták és házát az állam elkobozta. A történet végén látjuk, amint a 
tücsök felélte a hangya utolsó téli élelemtartalékait a kormánytól 
kapott házban (ami nemrég még a hangyáé volt), a hangya pedig 
eltűnik a hóban. Másnap reggel pedig a tücsök fogta a cókmókját 
és (mivel sikerült teljesen felélnie a hangya vagyonát) elindul 
egy újabb hangyát keresni.... 
Ha a mai magyar valósággal bármi összefügést vél felfedez-
ni az csak a véletlen műve ! 

A hangya és a tücsök

Az oldalt válogatta: Dr. Túrócziné Páldi ERzsébet
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 Mit ásnak a fő téren?
Válasz: A főtéren az intelligens faluhálózat megvalósítása
részeként az intézményeinket összekötő kommunikációs há-
lózat kiépítése folyik. Ez a belső, önkormányzati tulajdonú 
hálózat lehetővé teszi, hogy az intézményeink közötti teleon, 
telefax és e-mail forgalom zavartalanul és térítésmentesen 
folyjon. Az intézményeinkkel eddig használt 24 telefon fő-
vonal helyett 5 bejövő fővonallal és GSM adapterekkel boy-
nyolítsuk le a kommunikációs forgalmunkat. (Csak előfize-
tési díjban tetemes a havi megtakarítás. A teljes megtakarítás 
- a mobilhálózat GSM adapteren keresztül történő üzemelte-
tését is beleszámítva - meghaladja a havi 200 000.- forintot. 

Mi működik a “Giza néni” féle iskolában?
Válasz: A “Giza néni” féle iskolát az önkormányzat 1996 
évben a 190/1996. /XI.21./ sz határozatával eladta a HÉRA 
Bőrfelsőrész és Bőrdíszmű Ipari Betéti Társaságnak másfél-
millió forintért. Azóta - magántulajdonként - az önkormány-
zatnak nincs hivatalos információja róla.
  
Igaz-e, hogy az egyház felajánlotta az önkormányzatnak 
a parókia épületét, ha igen, akkor mit kér cserébe és mi a 
célunk vele?
Válasz: Az egyházi tanács valóban felajánlotta a plébánia 
épületét az önkormányzat számára, melyet az önkormányzat 
- egy elvi döntéssel - köszönettel és felelősséggel elfogadott. 
Jelenleg folynak a tárgyalások, egy mind az egyház, mind 
az önkormányzat számára  elfogadható megoldás kidolgo-
zására. Három dolgot mindenképpen szeretnék e tényszerű 
válaszhoz hozzáfűzni:
- mind a katolikus, mind a református egyházzal - kölcsö-

MESEELŐADÁSOK OVISOKNAK
Helyszín: Varsány Közösségi Ház

November 8., kedd, 14.00 óra:
CSIPKERÓZSIKA – zenés mesejáték

A klasszikus mese alaptörténetét humoros fordulatok és 
két mindenre elszánt segítő: Gerzson, a kutya és Jeromos, 
a macska egészítik ki. A királyfi pedig a gyerekek segít-
ségével ébreszti fel százéves álmából Csipkerózsikát…
Előadja: Szegedi Miniszínház
Jegyár: 300 Ft
November 29., kedd, 10.30 óra:

BUKSI ÉS A MIKULÁS
Vajon tényleg létezik a Mikulás? És ha igen, tényleg az 
Északi-sarkon lakik? És ha olyan messze lakik, honnan 
tudja, hogy jó gyerek voltam vagy rossz? Ilyen és eh-
hez hasonló kérdések foglalkoztatják Buksit, a kedves és 
rosszcsont kisfiút. Hogy hogyan jár utána a válaszoknak,
kiderül az előadásból…
Előadja: Szegedi Miniszínház
Jegyár: 600 Ft
December 4., vasárnap, 16.00 óra

CIFRATORNYÚ MESEVÁR – zenés előadás
Előadja: Kistücsök Színház
Jegyár: 0 Ft
Az előadás ingyenes- az Integrált Szabadidő Központ 
ajándéka!

A lapban megjelent sms és e-mail címre, valamint sze-
mélyemhez néhány kérdés eljutott a lakosság köréből.
Ezeket a kérdéseket továbbítottam polgármester úr felé.

PBM 

nösen  -  az önkormányzatunk együttműködése rendkívül 
elvszerű és korrekt, a partneri kapcsolaton alapul. Nincs 
vitás kérdés!
- a katolikus egyház - a tulajdonában lévő temetőt - minden-
féle ellenszolgáltatás nélkül, 2005 évben az Önkormányzat 
számára ajándékozta. 
- a katolikus plébánia épülete - ha nincs is műemlék-
ké nyilvánítva - a település egyik legrégebbi és legszebb 
épülete, az az épület amelyik leginkább hasonlít a Rákó-
czi kastélyra. (Egyesek szerint arra a mintára épült!) Ebből 
következik, amennyiben az egyház úgy dönt, hogy kisebb, 
funkcionálisan jobban kihasználható épületben képzeli el a 
plébánia működését, akkor az Önkormányzatnak erkölcsi 
kötelessége - és jól felfogott érdeke - a jelenlegi plébánia 
épületének sorsával foglalkozni. Azt - lehetőleg - a köz 
számára és javára üzemeltetni tovább, például helytörté-
neti gyűjteménynek otthont adva. Hangsúlyozom, mindez 
csak kezdeményezés,- véleményem szerint jó és hasznos, 
valamint felelős kezdeményezés - de semmi nem dőlt el. 
Örömmel olvasnék a lap hasábjain véleményeket a témával 
kapcsolatban.

sms küldhető: 06-20/3917-444
e-mail küldhető: rakoczilap@freemail.hu 
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Befejeződött a Dencs Antal Sporttelep sportöltöző-, vi-
zesblokk- és pálya felújítása, mely fejlesztés jelentős mérték-
ben javítja községünkben a sportélet feltételeit, körülményeit. 
Az ünnepélyes átadásra október 1-jén került sor. A Gyermek-
Ifjúsági és Sportminisztériumhoz benyújtott pályázaton 6,4 
millió Ft-ot nyert Rákóczifalva Nagyközség Önkormányza-
ta. A beruházás 15 millió Ft-ba került, a kivitelezést a Falu-
gondnokság Kft. végezte.  Megvalósult a sportöltöző épület 
tetőtér ráépítése, az öltözőben vizesblokk felújítás, bojler és 
nyílászárók cseréje, padló és falburkolás, fűtéskorszerűsítés, 
újabb szociális és öltözőhelyiségek lettek kialakítva. Felújí-
tották a füves pályákat, az öntözőrendszert, kutakat fúrattak. 
Kialakításra került kosárlabdapálya, lovaspálya, teniszpálya 
és a játszótér. A beruházás során valósult meg a galambászok 
telephelyének és a raktárhelyiségek felújítása, valamint be-
tonszínpad építése.  

A magyar önkormányzati rendszer 15 éves fennállását ün-
nepelte október 1-jén az ország. A Dencs Antal Sporttelepen 
rendezett ünnepségen önkormányzatunk is megemlékezett az 
évfordulóról. Tóth Lajos polgármester emléklappal köszöntöt-
te mindazokat, akik 1990-től napjainkig Rákóczifalva Nagy-
község Önkormányzatának képviselői voltak. Ezen a napon 
ünnepelte a Rákóczi Sportegyesület is 70 éves fennállását. Az 
elmúlt évtizedekre emlékezve, valamint tevékenységüket el-
ismerve köszöntötték a Rákóczi SE eddigi elnökeit, valamint 
azokat, akik a sportért sokat tettek községünkben. A sport el-
kötelezettei a pályán– az egész napos esőzés ellenére - Senior 
labdarúgó kupán is részt vettek. 

(Néhány kérdés Ruskó Zsolthoz, az ovi-foci edzőhöz)

Mit is takar a fogalom: Bozsik program?
- Az OTP és MOL által szponzorált kezdeményezés a Bozsik 
program, amelynek célja, minél több gyermeknek legyen le-
hetősége szervezett keretek közötti sportoláshoz, illetve mi-
nél több igazolt labdarúgó legyen Magyarországon..
Kérlek szólj néhány szót az ovi-fociról!
- Az óvodás korosztállyal 1,5 éve foglalkozom. Jelenleg kb 
15 gyerek jár edzésre, akik 4-5-6 évesek. Eddig egy, a Bozsik 
program által szervezett tornán vettünk részt, ahol a Kőtelek, 
a Nagykörű és a Szolnoki MÁV előtt szereztük meg az első 
helyet. Két különdíjasunk volt a tornán, Szokolai Viktor a 
legjobb játékos, Banka Gábor pedig a gólkirályi címet sze-
rezte meg.
Vannak-e jövőbeli tervek az utánpótlás fejlesztésére 
Rákóczifalván?
- Rákóczifalván jelenleg 80-90 gyerek van leigazolva a Rá-
kóczi SE-be. Fő cél: az igazolt játékosok minél tovább, minél 
magasabb színvonalon focizzanak, és a felnőtt csapat keretét 
saját nevelésű játékosok alkossák. Nem csak a focin van a 
hangsúly, hanem a gyerekek egészséges életmódra nevelésén 
is.
Szerinted lehet-e a magyar foci színvonalát növelni?
- A magyar foci sajnos nagyon nagy gödörben van. A szín-
vonal emelkedéséhez nagyon sok dolog kell, fő hangsúly az 
utánpótlás fejlesztésében van, amihez nagyon sok pénz kell.
Köszönöm a beszélgetést és további sikereket kívánok!

Majorné Pásztor Zsuzsa

FOCIZNAK AZ ÓVODÁSOKÜNNEPELTÜNK

A Rákóczifalvai Kézilabda Klub október 30-án a Sportcsar-
nokban rendezte meg bajnoki fordulós mérkőzéseit.
Az eseményre várták a sportág kedvelőit, régi és új szurko-
lóit. 

BAJNOKI FORDULÓ



24

2005. Október

TISZTELJÜK A MÚLTAT, TÁMOGASSUK A JÖVŐT

Varsány után 800 éve önálló község lett Rákóczifalva. A községnek 50 évre lett sportegyesülete 1935-ben. A sportolók 
székhelye az Iparos-kör volt. Itt volt a szertár, a kantin, a kuglipálya. Mint gyermek ebben a környezetben tapasztaltam a 
sportsiker ízét a falra akasztott kertes érmeket látva csodáltam tisztelettel a falunk sikerét. Később az iskolában kezdtük a 
példaképeket követni. 

70 ÉVES A RÁKÓCZIFALVAI SPORT EGYLET

A napokban a sportpályán keresgéltem és találtam meg az immár kb. 60 évvel ezelőtt látott képet! Csoda, hogy még meg van. 
Jó lenne tudni ki volt az a lány, vagy asszony, aki gyönyörő kézi öltésekkel hímezte a szöveget, a betűket, a neveket!

Labdarúgó csapatunk 1953-ban „idősek és fiatalok” edző
nélkül, sok civil segítővel
(balról-jobbra)
Kovács Mihály, Balogh István és a csapat LELKE DENCS 
TÓNI BÁCSI,
Máté Jancsi, (civil segítő) Kollai Tibi, Barócsi Jóska, Szász 
József, Barhács Mengyi,
Mészáros Mengyi, Gál Jóska, Berki Laci, Kocsis Lajos (ci-
vilben), Hegyes Pista bácsi,
Zakar Feri, Füleki Pista, Sebestyén,
Máté Pál (édesapám), Herczeg Miklós, Balázs Endre, Fejes 
Jancsi és a kis Hegyes Pisti
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70 ÉVES A RÁKÓCZIFALVAI SPORT EGYLET (folytatás)
A Rákóczifalvai labdarúgó csapat jól szerepelt a megyei ver-
senyeken. Mi fiatal gyerekek kijártunk a 40-es évek mérkő-
zéseire és 1949-ben a VIII. osztály „válogatott” edzőtársként 
„megszorongatta” a nagycsapatot.
Egy év múlva már néhány fiatal bekerült az öregek közé. A
bajnokságban induló csapat csak Rákócziakból állt. Később 
már szinte többségében a fiatalokból álltunk ki.

Álló sor: balról Dencs Tóni bácsi, Dósa Dezső, Dósa Imi, 
Szőke Sanyi, Erdei Jóska, Erdei Oli, Rátfai (edző)

Komáromi Jóska, Barócsi Jóska, Máté Jancsi
Berki Laci, Varczag Jóska, Ungvári Laci

Az 50-es években a megyei bajnokságban már az élvonalba 
kerültünk. Teljesen ingyen, csa a sport érdekében játszot-
tunk, igaz a közeli reptérről baráti alapon önkéntes segítsé-
geket is kaptunk.

1954
Balról-jobbra: Makai (edző), Ungvári Laci, Barócsi Jóska, 

Erdei Oli, Szőke Sanyi,
Máté Jancsi, Sípos (a kapus), Novothni Béla, 

Komáromi Jóska, Novothni Miklós,
Dósa Dezső, (reptéri jóbarát), 

DENCS TÓNI BÁCSI a mindenes. 
Mindent neki köszönhetünk!

Az eltelt 70 évből egy évtizedre, az 50-es évekre a képek 
segítségével úgy emlékszem vissza, mint a község szülötte, 
aki kivettem a részem a sportéletből.
Egyben emlékszem és fejet hajtok volt sporttársaim, baráta-
im előtt, akik már sajnos nem vehettek részt a Sport Egylet 
70-dik évfordulóján.

(Itt még sikeres fiatalok voltunk)
Dencs Tóni bácsi, aki lelkét adta a csapatért!

Novothni Miklós, Hegyes Pista bácsi, Szőke Sanyi, 
(a kis fekete), Komáromi Jóska,

Dósa Dezső, Makai (edző), Máté Jancsi, Erdei Oli, 
Szabó Pali, Novothni Béla, Sípos/kapus, Ungvári Laci

Múltak az évek, segítség adást érezve, mint VOLÁN vezető 
kezdeményeztem a sportköri összeházasodást VOLÁN-RÁ-
KÓCZI néven.
1980-ban megépült a salakmotorpálya a régi sporttelepen. 
Országos bajnokságon indultak a salakosok. Nagy versenyek 
voltak, több ezer nézővel. A sportkör gazdaságilag is önálló 
lett. Autóbuszok hétköznapokon a sportkör tulajdonaként fu-
varoztak, bevételeiből fenntartották az egyesületet. Hét végi 
sportolói szállítás ingyenes volt.

Első verseny a salak-pályán 1980. május elsején
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70 ÉVES A RÁKÓCZIFALVAI SPORT EGYLET 
(folytatás)

Adózzunk tisztelettel a 80-as éveknek is, amikor a TSz és 
VOLÁN „rövid ideig”, 10 éven át dolgozói és vezetői segí-
tették a község sport életét. 

A VOLÁN és a TSz megrendezte az ÚJ LABDARÚGÓ 
PÁLYÁN 1980. augusztus 20-án a TAKÁCS VENDEL 

emlék (sport) versenyt.
Kozma, Máté János, Balogh, Szőke Béla, Simon József, 

Dr. Bereczki László, Török József
hátul: Molnár Ferenc és Dr. Gonda András

E hét évtized sok-sok hasonló történésekből áll. A közelmúlt 
még nagyobb sikereket is hozott. Az NB III-ban kivívott si-
kerek és az új sportcentrum jobb feltételei még szebb ered-
ményeket hozhat.
Kívánok sok egészséges fiatal sportembert!

Máté János nyugdíjas igazgató

2005. október 9-én a Rákóczifalvai Küzdősport Egyesü-
let sportolóinak övvizsgájára került sor a helyi sportcsarnok-
ban.

 2005. februárjában alakult az egyesület Keskeny Ervin 
öt danos mester szakmai irányításával. Heti két alkalommal 
(szerda, péntek) tartanak edzést 17 órától a Varsány Közös-
ségi Házban. Az övvizsgán az eddig megszerzett tudásukról 
adhattak számot a sportolók, a következő eredménnyel:

•Nagy Elizabeth fehér öv
•Nagy Alexandra fehér öv
•Berta Bence               fehér öv
•Ács Sándor               citrom öv, I. csík
•Földi Attila               fehér öv, I. csík
•Balogh Emese               citrom öv
•Korom Szabolcs narancs öv
•Korom Réka               citrom öv, II. csík
•Korom András               narancs öv, I. csík

Ezúton gratulálunk a sikeres vizsgához.

ÖVV I Z S GA

VIGYÁZZUK ÉS TISZTELJÜK 
KÖRNYEZETÜNKET!?

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező szerkesztő: Papp Imre
Szerkesztőségi tagok: Balázs Antal, Barhács Péter, Csüllögné 
Kerekes Csilla, Fekete Ferenc, Feketéné Molnár Zsuzsanna, 
Hably Dóra, Jobbágyné Ince Erzsébet, Karkus Tibor, Katona 
Gizella, Kómár István, Majorné Pásztor Zsuzsa, Máté Pálné, 
Molnár István, Terenyei Attiláné, Tóth Kitti, Dr. Túrócziné 
Páldi Erzsébet, Ulviczki György, Vígh Gyula
Önkormányzati híreket sajtó alá rendezi: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezi: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

BIZTOSÍTÁS ÉS ÜGYINTÉZÉS HELYBEN!
Kösse  meg  lakás és kötelező gépjármű-felelősségbiztosítását 

a Generali-Providencia Biztosító Rt.-nél.
A Provincia hálózat képviselői készséggel állnak 

rendelkezésére.
Szerződéseken kívül az alábbiakban nyújtunk segítséget:

-gyors, megbízható kárrendezés
-szerződések módosítása
-csekk, zőldkártya, számla, díjbekérő, díjigazolás stb.   

küldése
Rákóczifalvi képviselő: Kissné Tímár Julianna

Telefon: 06/70/234-5418,     56/440-428
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